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Om informasjon 
til trafikantane 
Vi I Statens Vegvesen skal vere nokon av dei sentrale deltakarane i det 
Aksjon Publikum-festbruset som pohtikarane no har sett i gang. Underleg 
nok har einkvann få// omgrepel «smilekurs» Ill å bli noko av det senlrale 
ved heile aksJonen. - vi skal al/så lære å smile ..

Vi for vår del /rur del kan vere men vesentleg å s1å på korleis vi kan få 
publikum til å smile, ikkje av oss. men med oss Smilet må vere e11 
resultat av det vi gjer. Del vik11ge må vere å vurdere om vi kan gJere 
ting annleis. enklare eller betre. til gagn for pub/Jkumltrafikantar. og kan 
hende for oss sJølv også? 

Her og no kunne v1 tenkJe oss å trekkJe f ram ei! spesiell område der
behovel for e1 betnng er slort Det gjeld informasjon til lralikantane ute
på vegen. Den sisle Ilda har v1 opp til fle11e gonger i veka hatt annonsar i
avisene. « Vegen er slengd opp ul to t1mar om gongen grunna
sprengmgsarbe1d » Ja. slik eller pa /Jknande vis _farlei v1 det nar v1
stengjer vegen slik det høver oss � (or v1 dnv JO med ver?arbe1d og må
få gJorl jobben var. Om andre 1kk1e far gJort Jobben 5111 pa grunn av
dårleg opplegg og mangelfull mformasJon fra var side. er 1kkje noko å ta
omsyn til. Emsk1lde stader er del teke omsyn ul al bussen skal fram. og
del er vel og bra. men kva med t.d. alle dei som skal nå e1 lene. ulan a1
vegvesenet finn det naudsynt a re/le seg_ eller def? Og kva med alle de1
som ,kkJe har hall pe1lmg pa kva for penodar vegen er apen - av d1 del
ikkJe er averter! -

og kjem sekund.el eller al Vf!gen er stengd, fora
målte stå der 1 10 11mar ? Toppen pa 11n1asJon ma del vekk1e om
trafikanten då fmn ein !Jten lapp ved sida av bilen sin der det slår kva tid
vegen er apen.

Elter del v1 har røynsle med. vil del 1 de1 fles/e høve vere magleg a 
mnrelle arbe1de1 slik at de1 lei seg g1ere a opplyse 1rafika111ane om kva 
lid de1 kan sleppe forbi. Dermed kan de1 leggJe køyrenuen sm opp eller 
del. og v1 unngår lange koar og smie b1/Js1ar. 

Til no har del openberr1 vare svæn vanskeleg a leggJe arbe1de1 opp 
med tanke pa a fmne e1 ordnmg som kan fungere bra for rrafikantane 
ogsa Haldnmga er s!on sel/ ai traf1kantane far re/le seg eller oss Nar 
arbeidet først er kame I gang, syner det seg al det så a seie alltid blJT 
lagt 111 re11es eller fasle penodar med apen veg 111 same lider kva1 da9 
Kva er da pwbleme/ ? 

De1 sc1mc (1Jeld plc1sse11npa dl' skilt I samband med ve9s1engmg pga 
arbeid ras ell2r c1nnd 'J1c1fikaman2 111d fa mfomJdSJon om vanska1 pa 
\'<3<)211 c1,=7 eve111uell c1111koynnL7 1 ,1L1d !Id - Q.1<2me I?e11e 111111 fo1ev<2r,}en 
Som k1encl <21 /J<21 s111d11 mc>cl omkoyr111,7sveQa1 1 fy/kei 1'al/' De1 <21 1k.l..:je 
ulo;evdnde e1111 ft1lk 111a koyre !?e11e 1111/ 111 fanylies av d1 v1 1 1·egvest'ne1 
ikkw hai 1t>ke 11,,k c1111syn 11/ de1 SL117l f<2rdes1 pa ve,)en' Del e1 JO de1 1·1 
/c1bbd1 le'!' Ut'l ez k1.JI1dcme 1'a1e SL1111 1·eQd11ekwren µeika pc1 1 s1st<2 
nwnn1t-"1e1 ,11· \it',J<"il c111 \11 Ue1 kdn 1·e1e nyl/JQ d lese c/<21 hdn sk1211" L11n 
\'t'c1Vt'Se/7t:'I Se1JI/ em St'l li/Ce-c>J lt'llit'l / e'ldl 

Li.l..:<2<"l!IS .l..:c111 ele! 1e1211y111,1 c1 ci1L1/1d µ1oblc>111c:>1orunc/1,11k,1 <:'11111,:,: k}t:'III 
c'PP I sdmi>dnci 111eci kw::; ,,111 c/<21 nye k'didllt' (01 c11be1dsvd1s/Jn,} ,1111 kc111
11c/ 

Vi ,111sk/e-"I lyk/.:r-> :J/ I .Jibt:'lcWI lllc'd ,i SJ.-'1,"h-' Sli/Jf I l:l·d1ci.-1,1cc111 - :;el/I! t:'1/ 
J,'Sii/i.1! ,11· c/c-"11 /11/ISd/St'il 1·1 d/c"I

Om ortografi og 
skrivekunst i 
vegvesenet 
Ikkje alle er like støe i 
rettskrivinga, det veit vi. I 
ein viss grad må vi også 
godta det. Vi tykkjer li
kevel at her er visse 
grenser, og visse område 
der vi ikkje kan vere 
kjende av at vi ikkje mak
tar dette godt nok. 
Det gjeld særleg skil
tinga. I vinter har vi opp
levd mange døme på at 
skiltinga vår ikkje er god 
nok, og både privatper
sonar og aviser reagerer 

r;>å det. som rimeleg er.
A skrive rette stadnamn, 
nytte rette bøyingsformer 
og rett ortografi er ein 
plikt for eit offentleg «ve
sen» som oss. og vi har 
alle eit felles ansvar for 
dette. 
For det første må kvar og 
em av oss som tingar 
eit skilt, levere teksten 
som skal stå der skriftleg 
til den som skal utføre 
arbeidet. Er du sjølv i tvil 
om rettskrivinga, sa un
dersøk først - ver sikker 
på at alt du leverer frå 
deg er riktig. Dersom 
1kkje kvar og ein av oss 
kan ta på seg dette an
svaret. kan det bli van
skeleg å rette opp fade
sar. 
Letinga pa kvar avdelmg 
burde ta dette opp in
ternt og syte for eit sy
stem eller ei form for 
kontroll silk at alle skilt 
som blir sett ut av vegve
senet er korrekte. Det er 
det mmste em rna kunne 
vente av em offentleg 
etat. Red. 
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VEGSJEFEN 
HAR ORDET 

NORSK VEGPLAN 1986-89: 

For trange rammer 
gjer at Hordaland 
sakkar akterut 
Naudsynt å finne andre 
finansieringsformer 

Vi er nå midt oppe I arbeidet med revisjon av Norsk 
vegplan, og som kjent skal Fylkestinget ha saka opp i 
midten av juni 1 år. 
Norsk vegplan blei første gongen lagt fram 1 1969 og 
ved utgangen av neste år har vi bak oss fire 
vegplanpenodar. 
Ved kvar rev1s1on har det store gapet mellom trangen 
for vegutbyggmg og dei låge rammene komme 
klårare fram Det er også slått fast at vegstandarden i 
Hordaland i høve til trafikkmengda er lågare enn 1 
noko anna fylke. 
Sjølv om vi her i fylket har satsa store ekstramidlar 1 
form av forskottenngar, bompengar og tilskot, så har 
v1 1kkje nærma oss de1 andre fylka 1 vegstandard. Vi 
har, tvert i mot, sakka lenger akterut Særleg når det 
QJeld kjørefart og vegbreidd i høve ttl trafikkmengda. 
ligg v1 langt etter 
Det er drfor grunn til å spørja om ikkJe tida no er mne
til å sjå på fordelmgsnøkkelen mellom fylka ved
t1ldelmga av m1dlar 
Ved kvar vegplanrevision har den store nytten av
mvestermgar 1 vegsektoren også korne klårt fram. Ett
godt døme pa dette er den nyleg framlagte 
transportplanen for Bergens-området Av den går det
fram at ved å mvestere 2 m!lhardar kroner kan em få 

em årleg reduksjon i kJøretøykostnadene på 590 mill 
kroner sarnanhkna med vegneitet i dag I tillegg er 

det rekna med em reduksJon av ulykkene på 40% 

Så vidt eg kan sjå er det ikkJe nokon stad i den 
offentlege sektor at em kan oppnå så stor forrentnmg

av investert kapital 
for de1 to neste fireårspenodane 1986-89 og 1990-93

har v1 frå Samferdselsdepartementet fått e1 ramme på

905 mill kr I kvar periode Denne ramma ligg ca 
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17% lågare enn i nogJeldande vegplan. Går vi tilbake 
til første året i vegplanperioden 1978-81 så var 
løyvinga det året 235,5 mill. kroner. Om�ekna til 
1983-prisnivå, vert det om lag 370 mill. kroner, mot at 
vi får 226 mill. kroner kvart år i dei neste åtte åra. 
Det betyr at riksvegløyvinga til Hordaland 1 1978 låg 
om lag 65% høgare enn det som er foreslått for 
tidsrommet 1986-93. 
Denne låge ramma vil få store konsekvensar for 
investermgsprogrammet. Det vll bli vanskelegare a få 
med store nyanlegg, og vi må leggJe større vekt på 
opprusting av eksisterande vegnett og parsellvis 
utbygging av vegane. Det vil også bit viktig å prøve å 
fmne fram til andre finansienngsformer. og på kort 
sikt vil det seia me1r bompengar. 
For å betre tilhøva for vegtransporten mellom 
landsdelane, har Vegdirektoratet 1 retningslinene for 
revision av Norsk vegplan for 1986-89 definert eit nett 
av gjennomgåande transportruter. Desse rutene skal 
ha same standard med omsyn til fri høgd, akseltrykk 
osb. I Hordaland omfattar de1 gJennomgåande 
transportrutene fylgjande vegstreknmgar: 
E68 Sogn og FJordane gr - Voss - Bolstad - Dale -
Bergen 
E76 Telemark gr - Røldal · Jøsendal - F'Jæra - Ølen -
Rogaland gr. 
Rv. 14 Rogaland gr. - Skjersholmane . Sandvikvåg -
Bergen - Knarv1k - Romarheim - Sogn og FJordane gr. 
Rv. 7 Buskerud gr. - Brurav1k - Granvm - Voss. 
Rv. 47 Jøsendal - Kinsarvik · Bnmnes 
I vårt forslag til revisjon av vegplanen for 1986-89 har 
vi sett av ca. 400 mill. kroner av ramma på desse 
gjennomgåande orutene VI Vil då få eit tenleg vegnett
her 1 takt med vare nabofylke. Til riksvegnettet 1 
Bergen har vi sett av bortimot 300 mill. kroner for å 
kunne halde fram med utbygginga etter de1 vedtekne 
planane. 
V1 har då igjen ca. 200 mill kroner til utbetrmg av alle 
andre riksvegar 1 fylket Eg reknar med at den 
fordelinga av m1dlar eg her har nemnt vil bh vedtatt 
av fylkestmget utan store endrmgar På alle område 
er det for lite mtdlar, og målsettinga har vore å 
fordele «den akutte nød» mest mogleg likt. Den store 
uvissa knyter seg no til spørsmålet om v1 får et eller 
anna form for bompengefmansienng av innfartsårene 
til Bergen Ei anna viktig sak for heile Nordhordland 
og Bergenshalvøya er når arbeidet på Salhusbrua kan 
koma I gang. 

J Mal'tmsen 



i DRIFI'SÅRET 1983: 

Stor aktivitet i drifta, fram
gang på mange område 

AV DRIFTSSJEF 
JANN B. JENSEN 

Trass i einskilde tilbakes
lag, må driftsåret 1983 få 
karakteren framgangsrikt 
på dei fleste område. Det 
er ikkje dei ordinære løy
vingane til vegarbeids
drifta som då er i tan
kane, desse viser framleis 
reell nedgang, men utvik
linga når det gjeld utnyt
tinga av ressursane og 
kostnad og kvalitet på det 
ferdige produktet vi leve
rer. 

Samarbeidet mellom drifts
avdelingane har vore særs 
godt 1 1983, og mange viktige 
policy- og prinsippspørsmål er 
blitt drøfta og avklåra, og nye 
er tekne opp til diskusjon. Vik
tige arbeidsfelt/område er om
organisert/justert og tiltak sett i 
verk. I det heile er det ein 
langsiktig prosess 1 gang ved 
vegkontoret som eg er over
tydd om vil 9]8 resultat både 
på kort og lang sikt. Som døme 
på kva eg siktar til kan det 
nemnast 

- Bemannmgs;ustennga 1 ved
likehaldel

- Maskmpoilcy 1 vedilkehal

det 
- Kvailtetskontroll 1 dnfta, ut-

bygging av distnktslabora
tonet. 

Tilbakefønng av røynsle frå 
vedlikehald til anlegg/plan. 

- Omorganisering av ar-
beidsområdet for behand
llng av søknader om av
kjørsler/d1spensasjonar. 

- Økonomi/styring, prøvepro
sjekt i vedilkehaldet.

- Samanslåing av vedl
i

ke
haldsområda R2!R8

- Kartlegging av leidnmgs
anlegg

- Vegregister på riks- og fyl
kesvegar, a1ourfønng, over
fønng I

l

l EDB 

- Kurs 1 driftsplanleggmg for
den einsk1Jde arbe1dstakar 1 

dnfta 

- Utgreiing av spørsmål vedk
lærlmgar og unge arbeids
takarar.

- Oppretting av styrh1gs-
gruppe for innføring og
bruk av EDB

Område som er tatt opp 
til diskusjon/utgreiing: 
- Reduksjon av kjetting/pigg

dekkslitasje på vegnettet,
samarbeidsprosJekt med
busselskapa på Bergens
halvøya og Bergen kom
mune.

- Utnytting av opplasting/
transportressursar Val av
maskmar, transportkJøretøy,
samansetting av transport
kjeder, anleggsvegar.

- Bruk av micrornaskmer 
(EDB) i anleggs- og vedl!- ..
kehaldsdrifta. ., 
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t Områder som vil bli tatt
opp til diskusjon/utgreiing 
i 1984. 
- Oppretting av dekkeseksjon

i vedlikehaldet.
- Reduksjon i talet på vedli

kehaldsområde.
- Graving 1 vegnettet av

andre etaiar og private,
betre oppfølging.

Store anleggsmidlar, lite 
til oppfølging 

Det som har vore særmerkt 
ved året 1983 er vel dei store 
midlane vi har hatt til rådvelde 
i tillegg til dei ordinære løy
vingane, særleg på anleggs
sida. Desse, som for 1983 ut
gjorde noko i underkant av 200 
mill. i form av forskottenngar, 
bompengar, tilskol og sysselse
tjingsmidlar, har stilt svært 
store krav til dei tilsette ved 
vegkontoret på alle plan. Det 
er heilt klårt at det har vare 
vist em framifrå innsatsvilje og 

lojalitet for å løysa oppgåvene 

som er pålagde, og det er difor 

deprimerande for oss 1 topplei

inga ved vegkontoret at vi 

ikkJe har fått tilstrekkeleg re

spons frå sentralt hald på det 

som etter vår meining er eit 

naudsynt krav i høve til den

auka akt1v1teten 1 dnfta: Auka

m1dlar over admmistrasions

budsjettet til planleggJmg, over

tid og reising, sjølv om vi. siølv

sagt er takksame for de1 eks

tram1dlane Vegdirektoratet har

funne plass for Vi vil hkevel

arbeide v1dare med saka. i von

om forståing for våre argument.

Auke i entreprisar og

innleigde tenester

Ser vi på de1 emskilde avde

lmgane har det som nemnl

vare stor akt1v1tet på anleggs

sida. Qmsetnaden har auka fra

314 mill (82kr) 1 1982 tJI 482

mill (83kr) 1 1983 I same tids

romme! har entrepnsedelen

auka fra 14 15% 1 82 !Il 21% 1

0 VT.<_j l V EST 

1983 for riksveganlegg og 26% 
for fylkesveganlegg. I desse 
tala er berre reine entreprisar 
rekna med. Tek vi med dei te
nestene som blir utført av pri
vate etter tilbod, dvs. etter 
«Forskrifter for kjøp av varer 
og tjenester til staten» eller 
populært kalt «Kjøpsforskrif
tene», vil delen av innkjøpte 
tenester utgjere mellom 40 og 
50% av anleggsutgiftene. 

Fleire viktige anleggsparsel
lar blei opna i 1983, m.a. på 
nordre og søndre innfartsåre til 
Bergen. Arbeidet på Rv. 14, 
parsell Nygårdstangen - Øyjor
den, starta opp ved årsskiftet 
82/83, og arbeidet skrid fram 
etter driftsplanen. Avgjerda om 
bruk av fullprofilmaskin på 
dette anlegget er ei utfordring 
til oss alle ved vegkontoret, og 
eg er viss på at anleggsavde
linga, som står for den prak
tiske utføringa i marka, vil løysa 
oppgåva på ein tilfredsstillande 
måte. 

Sysselsetjingsarbeida i Hard
anger har vore ei belastning 
for vegkontoret og anleggs
avdelinga, men det har vore 
gledeleg å kunne registrera at 
svært mange, både i distriktet 
og på sentralt hald, har sagt 
seg godt nøgde med det som 
er utført. 

Ein ting vi med glede har 
merka oss 1 drifta, er at plan
stoda har betra seg monaleg i 
1983, men v1 er likevel redde 
for at de1 rammene som er inn
førte for bruk av driftsm1dlar til 
planleggJmg, kan føra til stag
nasion og tilbakegang i denne 
utv1klmga. 

Policy og målretta 
vedlikehald 

Innleungsv1s ga eg ei over
sikt over saker v1 har arbeidd 
med 1 1983, og denne oversikta 
viser at det også har vore stor 
akt1v1tet på vedllkehaldss1da 
Her er det 1 første rekkJe po 
llcy/orga rnsasionsspørsmål del 
har vare arbeidd med. og 

einskilde både inne på konto
ret og ute 1 felten synes nok 
kanskje at dette tek tid. Eg kan 
langt på veg vera samd i dette, 
men vi har eit lovverk som skal 
fylgjast, og eg trur dessutan at 
det på lengre sikt kan løna seg 
å ta diskusjonane på førehand, 
framfor å slita med meiningar 
og syn som ikkje er blitt drøfta 
og som kan utvikla seg til eit 
problem for samarbeidet 
framtida. 

Denne aktiviteten inne på 
kontoret har ført med seg at 
relativt få nye tiltak er sett 1 
verk ute på vegane; året 1984 
vil bli annleis i so måte. 

I Vegdirektoratet blir det for 
tida arbeidd med ei rekkje po
licy/organisasjonsspørsmål, og 
målretta vedlikehaldløkonomil
styring er stikkord i denne sa -
manhengen 
Hordaland er e1tt av 4 prøve
fylke på dette området, og eg 
trur at dette med ma. planleg
gjingsmøte ute på vegen, som 
dei fleste i vedlikehaldet etter 
kvart er blitt kjende med, vil 
bli eit viktig element i drifta i 
framtida. 

Nye vegdekke har fått høg 
pnontet dei siste åra, og totalt 
blei det i 1982 og 1983 lagt 
250. 000 t og 261. 000 t asfalt og
olJegrus på riks- og fylkesveg
nettet i Hordaland. For -82
medførte dette at 400 km veg
fekk nytt dekke, medan 480 km
fekk nytt dekke 1 -83. At v1
rakk ein del lengre med dek
kematerialane i -83 har m.a. s1
årsak 1 den nye dekkepolicyen,
som tilseier redusert høvelopp
retting og meir e1tt-lags dekker
på sekundærvegnettet.
Ca. 65% av dekkene blei lagt 1
eigen regi, og 1 høve t!l kost
nadene er v1 her fullt ut kon
kurransedyktige med privat
dnft. Når det gJeld den hand
verksmess1ge utfønnga av
arbeidet. har v1 nokre ned
slåande døme 1 e1gendnfta som
dreg ned i høve til enlreprenø
rane. Entreprenørane har belra



Arbeid med vass-sikring og bol
ting i tunnelen gJennom Mun
dalsberget (Lindås). Det er ved
likehaldet som har ansvaret for 
arbeidet. 

(FOTO V ARNESEN) 

seg monaleg det siste året på 
dette feltet. 

Det blei arbeidd godt i ved
likehaldet med økonomi/sty
ringsspørsmål, og bruk av EDB 
i budsjettarbeid og i arbeidet 
med byggjeprogram gjev gode 
voner At vi ikkje «traff» heilt 
med forbruket på nksvegar i 
sluttfasen, ser eg meir som eit 
arbeidsuhell som ikkje vil 
gjenta seg. På fylkesvegane 
blei sluttresultatet svært godt. 

Store overskot for 

maskindrifta 

Maskinavdelinga har vore 
inne i ei god utvikling over 
lengre tid, og sluttresultatet for 
1983 står i stil med resultata dei 
siste åra Eit overskot på 1, 9 

mill., då med reduserte pnsar 
på ein del viktige maskiner i 
høve til de1 føreslegne pnsane 
frå sentralt hald. 

Sluttresultatet må sjåast på fyl
gjande bakgrunn: 

- Bruk av eigne/framande
maskiner i anleggs- og ved
likehaldsdrifta er om lag
50/50.

- Trass i at storleiken på vår
eigen maskinpark har vore
tilnærma konstant, har talet
på driftstimar auka med
27% frå 1981 til 1983. Eg er
nokså trygg på at dette
1kkje berre er «papirtimar».

For driftsåret 1983 vedtok
Stortinget i samband med
behandlinga av St. prp. nr
I (1982-83) at Maskmforvalt
nmga skulle ha e1t overskot
på 50 mill på landsbasis.
For 1984 er dette sett til 65
mill. Dette fører med seg 1
praksis for Hordaland at

drifta i Maskinforvaltninga 
må gå med e1t så stort 
overskot at det veg opp de1 
meirutgiftene vi blir på
lagde gjennom auka sum for 
renter og avslaivingar som 
vi skal lena opp. 

For 1983 vil dette med 
andre ord seie at i fall vi 
hadde nytta Vegdirektora
tets prisar på eigne maski
ner og halde ved lag tidle
gare års praksis vedko
mande renter og avslaiv
ing, so ville overskottet på 
maskmforvaltmnga ikkje 
blitt 1,9 mill.. men ca. 10 

mill. Overskot på maskin
avdelinga skal etter regel
verket overførast til vedli
kehald, men hovudregelen 
er at rekneskapen skal ba
lansere. Det vil seie at pri
sane normalt ville blitt 
senka. 

Betre tilbod frå 

distriktslaboratoriet 

Distriktslaboratonet står sen
tralt både i planleggJmgsfasen 
og i byggJefasen Dei siste åra 
har vi auka kapasiteten her, og ..._
det er gledeleg å kunne regi- "' 
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Veganlegg i Hordaland -84 
li 

Også 1984 vil bli eit aktivt og travelt anleggsår 
for vegvesenet i Hordaland, med Nordre innfarts
åre som det største og mest arbeidskrevjande 
prosjektet. Den største spaninga knyter seg her til 
den store tunnelboremaskinen som skal setjast 
inn i arbeid på Fløyfjellstunnelen frå september. 
Den sokalla fullprofilmaskinen kjem til Bergen i 
juli. Med denne maskinen vil ein kunne effektivi
sere tunneldrifta endå meir og korte ned anleggs
tida på dei to vel 3 km lange tunnelane mellom 
Sandviken sykehus og Nygårdstangen. 

Største anlegget utanom Bergen er V alla vik -
Granvin med den 7530 m lange tunnelen. I alt vert 
det sett inn nærare 450 mill. kroner i ulike veg
prosjekt i fylket i 1984. 

Anlegg som vert sett i 
gang i 1984:

I sør: 
Rv. 13 Valen - Porsvikskar. 
1600 m gangveg, 700 m utbet
ring av riksvegen. Venteleg 

._ strere gjennom spørsmål til av
" delmgane at tilbodet frå denne 

avdel111ga stendig blir betre og 
at rapportgangen er men full
stendig enn t1dlegare. Enno 
står det myk]e att til målse
tjmga er nådd, men samarbE:,i
det med dnftsavdelmgane gar 
fml, og for fyrste gong er det
utarbeidd em kvalitetsplan for
anleqgsdnfta 

Generelt kan det elles seiast
al I samband med revisjonen
av NVP ror ara 1986-89 og
90 93 er v1 1 gang med persa 
nalplanleggjmg på kontorel og
1 drifta. og v1 vonar at dette
skal gje oss ei god stølte i til 
passinga av personell I høve til

adm1rnstrasionsbudsjell oq løy 

vmqar ()rganisasJonane vil bli

trekt med I dette arbeidet 
/woi 108:i hc1r pa same mate

som 1982 .;r)ff: µre(J& dV fa 1v1s 
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start hausten 1984. Kostnad 
kring 4 mill. kroner, byggjetid 
1 år. 
Rv. 542 Siggjarvåg ferjekai. Ny 
ferjekai med oppstillings- og 
parkeringsplass. Venta start 
okt/nov. -84. Kostnad om lag 4 

ter og godt samarbeid med dei 
tilsette. Einskilde grupper har 
nok sete att med ei kjensle av 
at derra synspunkt ikkje er tatt 
nok omsyn til, men ein slik si
tuasjon kjem vi alle i før eller 

Til 
rådvelde 

Riksveganlegg 399,9 mill. 
Fylkesveganlegg 44,5 mill. 
Riksvegvedlikehald 127,6 mill. 
Fy lkesvegvedlikehald 70,l mill. 

stdan. Det beste em då kan 
gjere er å tenkJe nærare tgJen
nom saka også frå den andre 
sida. I fall em framleis sit att 
med e1 lgensle av at avgjersla 
var fetl. vil em I det lange løp 
likevel lena på å loJalt følgJa 
de1 gJeldande retnmqslmer og 

mill. kroner, byggjetid 9 mnd. 
Rv. 543 Ølensvåg - Berge. 1800 
m utbetring av riksvegen og 
1800 m gangveg. Arbeidet tek 
til i mai. Kostnad ca. 7,5 mill. 
kroner. Truleg ferdig somma
ren 1985, men er ikkje full
finansiert. 
Fv. Sunde - Onarheim. Miljøtil
tak, gangveg og dels utbetring. 
Arbeidet tek til okt./nov., kost
nad 1,5 mill kr., byggjetid om 
lag 8 mnd. 

I og omkring Bergen: 
Rv. 14 Ø. Ervik - Tertneskrys
set. To-feltsveg frå 0. Ervik 
gjennom Glasskartunnelen og 
vidare til rv. 14 ved Tertnes
krysset. Delar av vegen nord 
for tunnelen må sprengjast ut i 
fire-felts breidd. Dersom dei 
politiske styresmaktene god
kjenner finansieringsopplegget, 
kan arbeidet komme i gang i 
mai. Målet er å få parsellen 

heller møte med betre argu
ment ved neste korsveg. 

Oppstillinga nedanfor viser 
disponible og medgåtte midlar 
i 1983: 

Sperra Disponibelt Brukt 

- 399,6 mill. 412,6 mill
3,6 mill. 40,9mill. 35,0 mill. 

- 127,6 mill. 133,5 mill
- 70, 1 mill. 69,7 mill.

De1 ekstraordinære sysselse
lJmgsm1dlane l Indre Hard 
anger utg1orde for 1983 34 mill. 
kr. De1 er løyvd over kap. 524 
post 73 og kjem 1 tillegg til d1s
pomble/brukte midlar på nks
veganlegg. 



ferdig samstundes med Hel
leveien, sommaren 1985. 

Parsellen er ca. 1300 m lang, 
byggjetid 14-15 månader, kost

nad om lag 17 mill. kroner.

Rv. 552 Hatvik ferjekai. Utvi
ding av oppstillingsplassen,
busshaldeplass og gjen
nomkøyring for annan trafikk
enn den som skal med ferja.
Vert sett ut på entreprise, med
byggjestart i mars. Arbeidet
skal vere ferdig i august. 1, 7
mill. kroner står til rådvelde,

og arbeidet vil bli lagt opp slik

at denne ramma skal halde.

Rv. 556 Søreide - Skraneveien.
Ombygging av sving og om
legging/forlenging av gang
/sykkelveg Arbeidet tok til i 
februar og skal vere ferdig i
mat. 

Lengd 500m, kostnad ca. 0,4 

mill kr. 
Rv. 561 Ågotnes - Solsvik. Ny 
veg mellom Ågotnes og Solsvik 
med påkopling til vegen til 
Solsviksundet bru Venteleg 

Giasskartunnelen ved Øvre 
Ervik i Asane. Arbeidet vidare 
med rv 14 nordover kan komme 
i gang i mai dersom fmans1e
nngsopplegget vert godkjent. 

(FOTO V ARNESEN) 

klar til anleggsstart i mars og 
føresett ferdig 1 mai 1985. 
Lengd 4550 m, kostnad ca. 11.5 
mill. kroner 
Fv. Eidsvågvegen. Arbeidet 
omfattar ei mindre strekning 
med fortau og to busslommer 
lengst ute på Eidsvågneset. 
Kjem truleg i arbeid etter 
sommarferien. Kostnaden vil 
liggje i overkant av 1 mill. kr. 

I nord: 

Rv. 14 Fosse - Frekhaug -
Mjåtveit. Arbeidet tok til 17. 
februar mellom Fosse og 
Frekhaug, der arbeidet er sett 
bort på entreprise. 

Arbeidet mellom Frekhaug 
og Mjåtveit vert sett i gang 
hausten 1984. Strekninga er to
talt på 2, 1 km, og kostnaden er 
rekna til 18 mill. kr. Vegen skal 
vere ferdig hausten 1985. 
Rv. 568 Vågseidet - Haugatun. 
Arbeidet tok så vidt til i de
sember 1983 med anleggsveg 
fram Ill Lyngfjellstunnelen. 

Arbeidet på den 950 m lange 
tunnelen kjem i gang 15. mars. 
Den vil bli drive med to skift, 
og vi ventar gjennomslag i slut
ten av november 1984. 

Heile parsellen er 3250 m, 
og kostnaden er rekna til 27 
mill. kr. Anlegget er enno ikk:je 
fullfinansiert. men vert midlar 
tilgjengelege, kan vegen op
nast hausten 1985. 

I indre del av fylket: 

Rv. 7 Måbødalen. Ny tunnel frå 
Storagjelet til Måbø bru, lengd 
1750 m Kostnadsoverslag ca. 
33 mill. kr , av dette skal Eid
fjord kommune forskottere 20 
mill. Arbeidet tok til i februar 
1984, og sjølve tunnelarbeidet 
tek til i oktober. ByggJetid om 
lag 3 år, slik at vegen vert 
opna for trafikk i 1986. 
Rv. 47 Tunnel gjennom Tysse
dalsberget,lengd 1250 m, kost
nad 24 mill. kroner. 13 mill. av 
dette vert dekka av sysselset
tingsm1dlar eller midlar utanom t 



• ordinære løyvmgar Byggjetid
om lag to ar
Rv. 572 Granvin - Ulvik Utbe
tnng til 3 mill. kroner. som vert
forskottert av Ulvik kommune 1
ara 1984. -85 og -86.

Anlegg som vert opna for

trafikk i 1984:

I sør:

RV. 13 Rosendal sentrum. Mil
1øanlegg/strateg1 C (traftkks1k
nng). Arbeide! tok til I novem
ber 1983 og er venta ferdig
hausten !984 Kostnad ca. 3.5
mill. kr 
Rv. 13 Skiftesvik - Utåker. Ny
veg til Utaker feriekai, 1600 m 

Arbeidet tok ttl ved arssk1ftel
83/84 og opnmg er venta I no 
vernber/desember 1984 Kost

nad om lag 8. ti mill kr 
Rv. 545 Agdestein - Jektevik.

Stmssmg av tunnel og utbetr111g

IU Vr.CJ J VEST 

av riksvegen, 1000 m Arbeidet 
tok til i desember 1983 og er 
venta ferdig i april -84. Kostnad 
ca. 2 mill. kr. 
Fv. Sundfør - Fjon. Ny veg, 
lengd 4100 m Arbeidet tok til i 
september 1983 og er venta 
ferdig I september - 84. Kost
nad ca. 11 mlll. kr 
Fv. X rv. 541 - Skimmeland. Ut
betnng av fylkesvegen og 
gangveg, 900 m Arbeidet tok 
til i JUh 1983 og vert avslutta 1 

mai 1984. Kostnad 1,7 mill. kr. 

I og omkring Bergen: 
Rv. 14 Nyborg - Vågsbotn. 
Gang og sykkelveg frå Håbrua 
til Vågsbotn, lengd 2, 1 km An
legget er venta ferdig ved års
skiftet Kostnad ca. 5.4 mill. 
kroner 
E 68 Haukeland sentrum. Gang
og sykkelveg, omleggmg av 

Bjarne SleJie driv med jarnbm
dmgsarbeid på anlegget Eik
anger - Ostereidet. 

(FOTO V. ARNESEN) 

kryss o.a. mellom Søiletjern og 
Haukeland sentrum Arbeidet 
tok til i oktober 1983 og vert 
ferdig ca. september 1984. 
Lengd 1400 m, kostnad ca. 4, 5 
mill. 
Rv. 553 Rådalskrysset. Ombyg
ging/lysregulering av kryss 
mellom rv. 553/554, dessutan 
gangveg og gangbru. Entre
prise. Arbeidet tok til i desem
ber 1983 og er venta ferdig 1 
Juni. Kostnad ca. 4,0 mill. kr. 
RV 555 Bussprioritering Kring
sjåvegen. Vegen vert utvida til 
tre felt med fortau på begge 
sider. E1t av felta vert berre for 
kollektivtrafikk. Lengd ca. 2 
km Arbeidet er venta ferdig 
ved årsskiftet og er kostnads
rekna til 13 mill. kr. 
Rv. 555 Tunnel gjennom Ny
gårdshøyden. Lengd 520 m, 
kostnad ca. 72 mill. kroner. 
Arbeidet tok til i september 
1981, og tunnelen vert opna i 
desember 1984. 
Rv. 561 Svelgen bru. Lengd 
281m, kostnad 15 mill. kr. 
Arbeidet tok til i mars 1983 og 
er venta ferdig i desember 
1984. 
Rv. 561 Veg over Toftøy (til X 
fv.) Ny tofelts veg frå Svelgen 
bru til kryss med fylkesvegen 
på Toftøy Lengd 1700 m 
Arbeidet tok til I februar 1983 
og er venta ferdig I haust, men 
vegen vert opna saman med 
Svelgen bru Kostnad 7,6 mill 
kr, mkl. arkeologiske utgravin
gar til l mill, kr 
Rv. 564 Nyborg - Salhus. Utbe
trmg av gama! veg mellom «Bo
let!» og Baugtveitvegen, ca 700 
m Venta kostnad 1,7 mill. Vert 
opna for trafikk I mai. 
Rv. 561 Veg over Misje. Ny veg 
v1dare over øya fram tli brufes
tet for Svelgen bru. Kostnad ca. 
3,6 mtll. kr. Vert opna saman 
med Svelgen bru. 



Fv. Ibsens gt X Haukelandsve
gen. Omlegging av vegkryss, 
vegutviding, lysregulering. 
Arbeidet vert utført av Bergen 
kommune for fylkets rekning. 
Arbeidet tok til i januar og er 
føresett ferdig i juni/juli Kost
nad 4,2 mill. kr. 
Fv. Veg til øyane vest for Sotra. 
Dette omfattar Torvsundet bru, 
veg over Algrøy, komplettering 
på vegen over Langøy. Anleg
get vil skaffe Algrøy vegsam
band til Sotra. Lengder: veg 
over Langøy I km, Torvsundet 
bru 133m, veg over Algrøy 1,5 
km, ,alt 2,7 km. Totalkostnad 
ca. J 1,8 mill. kr. (brua 6,8 mill.) 
Arbeidet er venta ferdig I no
vember 1984. 

I nord: 
Rv. 14 Tunnelen i Matreberget 
vart opna i februar 1984, og tra
fikken går dels på førebels veg 
ved grustaket. Tunnelen er 
1350 m lang. 

I indre del av fylket: 
Rv. 47 Ragdeparsellen og Opo 
bru, Odda. Lengd 500 m, kost
nad 14 mill. kr. Anlegget tok til 
1 1982 og vert opna for trafikk 
I. juni 1984. Rv. 47 vert då opna
for 10 tonns akseltrykk.
E 68 Lundarosen - Brynagjelet.
To bruer på 96 m og 56 m og l
km veg over Tvildemoen, uta
nom Voss sentrum. Kostnad l 7
mill. kr Anlegget tok til i 1982
og skal opnast for trafikk I. JUlll 

!984.
E 68 Gang- og sykkelveg Voss
- Skulestadmo, og ombygging
av parsell Voss sentr. - Lunda-

Delle skal bli swyskJennen so111 
skal vezne Ttoldhaugen og kon
sertane det 11101 11af1kkstøy f1a 
Sondie 111nfa11sa1e Sk1e1men 
skulle ha vo1e hogare med ved 
e!I komp10m1ss va11 høgda 1e
duse11 og pengane vegi·esener 
spaHe pa der qa1 ul T'ro/dsalen 
den nye konsei /salen pa 
Tro/dhaugen B1letet er teke 1 
Januar I a1 
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rosen. Kostnad 11 mill. Anleg
get starta i !982 og vert opna 
for trafikk til sommarferien 
1984. Dette vil då gje 3,5 km 
samanhengande gang- og syk
kelveg mellom Voss og Skule
stadmo. 
Fv. Djønno - Tjoflot. Lengd 9 
km. Arbeidet tok til i 1981, og i 
september 1984 vert det fest 
når vegen er ferdig heilt fram 
Ill Tjoflot. Kostnad ca. 20 mill. 

Andre anlegg som er i 
gang: 
I sør: 

Rv. 551 Vikøy - Tørvikbygd. 
Utbetring av vegen, 7000m. 
Tunnel i Vangdalsberget vart 
opna nov. 1983. restarbeid på
går no. Kostnad t.o.m. 1984 26 
mill. 
Rv. 547 Lukksund bru m/veg. 
Nyanlegg 7500 m. Arbeidet tok 
til i 1981. 3660 m veg på Tys
nes er ferdig. Arbeid i Bergs
våg (700 m veg) og Stussvik 
(1700 m veg) pågår Arbeid på 
bru (260 m) tek venteleg til i 
oktober -84, på tunnel (1215 m) 
i november. Byg9Jet1d for brua 
1,5 til 2 år, for tunnelen inkl. 
etterarbeid 1.5 år. Heile anleg
get er venta ferdig hausten 
1986. Totalkostnad ca. 67 m1ll. 
kr. 

I og omkring Bergen: 
Rv. 556 Fjøsanger - Straume 
bru. Ombygging av vegen. 

gang- og sykkelveg og lokale 
vegomleggingar mellom Ro
klubben og Sælenbukta. Delar 
av parsellen er opna Heile 
parsellen vil vere ferdig ved 
årsskiftet 1985/86. Totalkostnad 
ca. 53 mill. kr. Arbeidet har 
gått føre seg i eiti s1dan arssklf
tei 1980/81, etter nokre ars 
pause 
Rv. 555 m.fl. Sentralstyring av 
lyssignalanlegg_ Dette omfattar 
samkøyring/samankophng og 
sentralstyring av trafikklysa 1 
Bergen. Arbeidet gar ut pa å 
leggje kablar og setJe opp ut
styr for trafikklysa. Det meste 
vil vere ferdig i år, men alt er 
likevel ikkje komplett før 1 
1985. Arbeidet vil koste 1 alt 9,5 
mill. kr. 

I nord: 

Rv. 14 Ostereidet - Bjørgeve
gen. Lengd 4500 m, kostnad ca. 
30 mill. kr. Vegen vert truleg 
ferdig I august 1985. 
P..v. 14 Trodal - Trodalsleitet, 
del av strekninga Matre - Sogn 
og FJ grense Arbeid er her i 
gang på ein 800 m lang tunnel. 
men arbeidet vart stogga 15. 
mars på grunn av manglande 
midlar. Det er von om å få tra
fikk på strekninga kring årsskif
tet 1985/86. 

I indre delar av fylket: 
Rv. 7 Eidfjord - Brimnes, Par-

•sel! Erdal - Bnmnes, ca. 2 km 



Utbetringsanlegg. Tok til haus
ten 1983 og er venta ferdig til 
sommarferien 1984. Sysselset
tingsanlegg. Kostnad 6 mill. kr. 
Rv. 7 Turmel Granvin - Vallavik. 
Arbeidet tok til i 1981, og det 
er venta gjennomslag til ferien 
1984. Tunnelen skal opnast for 
trafikk i mai 1985. Lengd 7500 
m, kostnad 150 mill. kr. 
Rv. 47 Odda - Kinsarvik. Mur
forsterkingsarbeid, I mill. kr. 
Sysselsettingsanlegg. 
Rv. 550 Velure - Grimo. Lengd 
ca. 7 km, kostnad 43 mill. kr. 
Arbeidet tok til hausten 1982, 
er venta ferdig våren 1985. 
Rv. 550 Edna - Måge. Lengd 
ca. 4 km, kostnad ca. 20 mill. 
kr. Sysselsettingsanlegg, tok til 
hausten 1982, venta ferdig 1 

1984. 
Rv. 571 Bulken - Evanger, par
sell Bulken - Geitle. Lengd 11 
km, kostnad 93 mill. kr. Arbei
det tok til i 1981 og er venta 
ferdig i 1987. Parsellen Bulken 
- Geitle vert opna for trafikk
hausten 1984.

Tunnelarbeid 1984: 
Anlegg som vert sett i 

gang i år: 
Lyngfjell tunnel, Vågseidet. 950 
m lang, anleggsstart 15. mars 
1984, ferdig sommaren 1985. 
Kostnad ca. 17 mill kr 
Måbødalen tunnel 4, ca. l 700 m 
lang Anleggsstart ca. 15. sep-

tember 1984, ferdig som
mar/haust 1986. Kostnad ca. 30 
mill. 
Stussvikhovda tunnel (Lukk
sund). 1200 m lang, anleggs
start okt./nov. 1984, ferdig 
sommaren 1986. Ca. 20 mill. kr. 
Ny Tyssedalstunnel. 1250 m 
lang, anleggsstart mars 1984, 
ferdig sommar/haust 1985. Ca. 
24 mill. med tilstøytande vegar. 
Fløyfjellstunnelen. 6800 m to
talt, anleggsstart aug./sept. -84. 

Anlegg som er i gang: 
Munkebottstunnelen. 450 m + 
overbygg. Anleggsstart nov. 
-83, sprengingsarbeid ferdig
mai/jum 1984. Vert opna for tra
fikk sommaren 1985. Kostnad
10 mill. kr.
Vallavik tunnel. 7530 m lang,
anleggsstart okt. 1980, spren
gingsarbeid ferdig sommaren
1984. Vert opna i mai 1985.
Kostnad for tunnelen ca. 136
mill. kr.
Matre - Hogsvær. Sprengning
på 850 m lang tunnel, men
drifta vart stogga i mars.

Bruarbeid 1984: 
Arbeid som vert sett i 
gang i år: 
Rv. 14 Kryss Nygårdstangen. 
Planlagd anleggsstart i oktober 
1984, ferdig desember 1987. To 
viadukter, entrepnse, ca. 30 
mill. kr. 

Rv. 547 Lukksund bru. An
leggsstart hausten 1984, ferdig 
hausten 1986, lengd 314 m, 
kostnad 19,4 mill. kr. 
Rv. 561 Rongesundet bru, An
leggsstart hausten 1984, ferdig 
hausten 1986, avhengig av evt. 
avtale med Statoil. Brua vert 
584 m lang og kostnad er 35 
mill. kr. 
Rv. 568 Fosnstraumen bru. An
leggsstart hausten 1984, ferdig 
hausten 1986, ca. 405 m lang, 
28 mill. kr. Avhengig av evt. 
avtale med Statoil. 

Arbeid som er i gang: 
Rv. 14 Viadukt Nygårdstangen. 
Arbeidet tok til i februar 1983, 
og er venta ferdig i desember 
1985. To viadukter, kvar på ca. 
480 m, kostnad 55 mill. kr. En
treprise 
Rv. 561 Svelgen bru, anleggs
start mars 1983, ferdig desem
ber 1984. 281 m lang, 15 mill. 
kr. 
Fv. Torvsundet bru, anleggs
start november 1983, ferdig no
vember 1984, 133 m lang, 6,8 
mill. kr. 

Arbeidet pa vegen mellom 
Fosse og Frekhaug på Halsnøy 
kom I gang I februar Denne de· 
len av arbeidet er sett ut pa en
trepnse. 

croTO V AHNESEN) 



Konkurranse 
om utsmykking 
av nybygga i 
Fyllingsdalen 

300.000 kroner er sett av 
til kunstnar lege føremål 

Som regelen er for dei 
fleste offentlege bygg, 
skal også vegvesenet sine 
nybygg i Fyllingsdalen få 
si utsmykking. Det er sett 
av 300.000 kroner til ut
smykking, eller ca. 0,5 
prosent av den totale 
byggjesummen. Dette er 
relativt bra, og bakgrun
nen er at det er så vidt 
mykje menneske som 
ferd est her. 

Det er sett ned eit utsmyk
kingsutval som har til oppgåve 
å vurdere kvar og korleis 
desse midlane skal nyttast. Ut
vaiet er sett saman av arkitek
ten, Kjartan Seim, overing. A. 
Myklebust frå Statens bygge
og Eiendomsdirektorat, to 
kunstnarlege konsulentar, Lada 
Aas Jacobsen og John Audun 
Hauge, og ein representant for 
brukarane, Lars Tveit, som er 
formann for kunstlaget I vegve
senet. 

- Utvalet vart fort samde om
at v1 ville gå inn for få, gode 
utsmykkingsoppgaver for mid
lane, for her hadde v1 sjansen 
til å satse på noko «skikkeleg», 
forte! Lars Tveit til Veg I Vest. 

Utvalet kom fram til tre sta
der som e1gnar seg for ut
smykkmg. Den eme er I resep
sionen på vegkontoret, den 
andre I andre etasje på btlltl
synsstasjonen, ved førarkort
avdelmga og den tredJe blir 

utanfor vegkontoret, der ein vil 
satse på ein skulptur. 

Lars Tveit forte! at utvalet 
har gått ut med innbyding til 
konkurranse om to av desse 
oppgåvene. Tre kunstnarar er 
no i ferd med å utarbeide for
slag til utsmykking i resepsjo
nen på vegkontoret og tre med 
forslag til skulptur utanfor. Til 
biltilsynet er det vald ein 
kunstnar, Marie-Ann Murer, 
Bergen, som !agar arbeid i tre. 
Dette siste er gjort etter tilrå
ding frå konsulentane, som har 

Til utsmykking av veg
gen i resepsjonen på 
vegkontoret er følgjande 
inviterte: 
Ellen Bang, Bergen 
Arve Håland, Minde 
Kjell Mardon Gunvaldsen, 
Kristiansand 

Følgjande konkurrerer 
om skulptur-oppgåva: 
Ola Enstad, Oslo 
Kristian Blystad, Oslo 
Ellen Bang, Bergen 

Det er sett ei pns
ramme for kvart arbeid, 
og i tillegg har utvalet 
rekna om lag 30.000 kro
ner i konkurransehonorar. 

. l . 

t� 

Denne veggen skal få utsmyk
king. syner Lars Tveit, brukar
representant i utsmykkingsutva
let. (fOTO E'. GRØNSDAL) 

stor tru på den utvalde, og som 
peika på at ein ikkje måtte 
bruke for mykje pengar til 
konkurranse. 

Innleveringsfristen er sett til 
påsken, midt i april. - Vi 
hadde harde drøftingar i utva
let om kven som skulle få invi
tasjon til å ta del i konkurran
sen, men dei vi vart samde om 
til slutt er valde på bakgrunn 
av forslag frå medlemene i ut
vaiet og med tanke på at ulike 
teknikar skulle vere represen
terte, forte! Tveit. 

Vi tippar på at utvalet kan få 
ein vanskeleg jobb med å vur
dere framlegga, men dei tek 
sikte på å ha saka avgjort i vår 
- V1 har vald kunstnarar som
vi veit er dyktige, og som vi
har stor tru på Difor trur eg at 
avgjerda kan hende kjem til å 
gå me1r på ideen I verket enn 
på sJølve utfønnga, seier Lars 
Tveit. - I alle høve skal det bh 
spanande å sjå resultata! 

Veg i Vest vil komme at
tende til resultata, truleg 1 
neste nummer. Røa.
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Mange velger 
verkstedskontroll og 

UIUJgår reiseutgifter og 
lange kjøreavstander 

Av Gudrun Caspersen 

Gjennom blant annet 
Stortingsproposisjon nr. 1 
( 1982-83) ble det bestemt 
at man giennom en 
prøveordning skal for
søke å finne fram til hen
siktsmessige samarbeids
former mellom biltilsynet 
og bilverkstedene eller 
bilorganisasjonenes teste
stasjoner. Hensikten er å 
styrke kontrollen av kjø
retøy, og behovet for 
samarbeidet skyldes 
manglende kontrollkapa
sitet innen biltilsynet. Bil
tilsynet alene har ikke 
kunnet oppfylle målsettin
gen med første kontroll 
etter 4 år og deretter 
hvert annet år. Med da
gens stillingsstopp i eta
ten har man erkjent at 
dette målet er urealistisk 
uten hjelp utenfor etaten. 

Ettersom verkstedene 
allerede foretar etterkon

troll i stor utstrekning, tar 
den såkalte K-ordningen 
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sikte på å utvide dette 
samarbeidet til også å 
omfatte ordinær kontroll.

Høsten 1983 ble Biltilsynet i 
Bergen tatt ut som en av 5 sta
sjoner som skal delta i denne 
prøveordningen, og vi har 
snakket med seksjonsleder 
Gunnar Brodahl ved kjøretøy
seksjonen i Bergen om hva 
dette vil innebære: 

- I korte trekk virker ord
ningen slik at biltilsynet sender 
ut innkallmg til kontroll som før 
Det nye er at bileierne nå kan 
velge om de ønsker å frem
stille bilen sin Ill kontroll hos 
biltilsynet eller hos et verksted. 
Velger de biltilsynet, er det 
gratis, mens et bilverksted vil 
ta ca. kr. 100,- for kontrollen. 
Testestasjonene synes å ta noe 
mer enn dette igjen Bileieren 
har 2 måneder på seg etter 
innkallmgen før biltilsynet skal 
ha melding om at bilen er kon
trollert og godkjent Dette gjel
der kjøretøy under 3. 500 kg, 
altså person- og varebiler. 

- Er det samme kontrollen
som bl!r foretatt ved verkste
dene som hos biltilsynet? 

- Ja, det er forutsetningen
Da vi skulle forberede ordnm
gen sendte v1 ut tilbud om å 
være med til samtlige god
kjente bilverksteder 1 vårt d1-
stnkt, (untatt Voss som vil få 
egen bilttlsynsstasJon t løpet av 
l 985.) I første omgang svarte 56 
av 89 verksteder positivt Ytter
ltgere 13 meldte sm interesse 

I tillegg til biltilsynet kan nå bil
verksteder og testestas1oner 
foreta kjøretøykontroll. Dermed 
kan en øke kontro/lkapasiteten 
og oppfylle målsettingen. kon
troll etter fire år, og siden annet 
hvert år (FOTO. J. T TOTLAND) 

senere. Disse 69 har nå vært 
på «kurs" ved biltilsynet hvor 
kontrollveiledning og mangel
sedler er grundig gJennomgått 
Biltilsynets kontroller konsen
trerer seg jo særlig om punkter 
som har betydning for sikker
heten og er derfor kanskje 
spesielle i forhold til «full 
sjekk,, ved et verksted. 

Mange velger 
verkstedskontroll 

- Hensikten med denne
ordningen er å styrke kjøretøy
kontrollen. Hvilke erfaringer 
har dere rnort så langt? 

- Hitlll har vi sendt ut mn
kallmg på ca. 3000 kjøretøy 
Foruten drosjer, som vi regnet 
med hadde faste verkstedkon
takter, har vi kalt inn enkelte 
årsmodeller. foreløpig har 
dette vært til eiere utenom 
selve Bergen, og det ser ut til 
at nesten alle disse velger å få 
bilen kontrollert ved verksted 
på eller nær hJemstedet De 
ca. kr. l 00, - man vil spare ved 
kontroll hos biltilsynet vil jo for 
disse gå med til reiseutgifter. I 
disse dager (februar/mars) er 
det gått ut mnkallmg til bileiere 
t Bergen, og v1 er spent på 
hvor mange av disse som vil 

I 
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Årsmeldinga gjev betre 
kjennskap til vegvesenet 

Eg er svært nøgd med at eg 
fekk eit eksemplar av årsmel
dinga direkte tilsend Stoffet 
der har vore av stor interesse 
for meg. Om eg likevel er noko 
kjend med arbeidet og an-

velge verksted fremfor biltilsy
net. Vi var litt overrasket over 
at så vidt mange drosjeeiere 
valgte å få bilen kontrollert hos 
oss, fremfor ved sitt faste verk
sted. 

Stikkprøver gir bra 

inntrykk 
- Har dere noe inntrykk av

hvordan verkstedene mestrer 
sin nye kontrollfunksjon? 

- Forutsetningen for å være
med i ordningen er som nevnt 
at verkstedene har fått en inn
føring hos oss først. I tillegg har 
de verksteder som ikke hadde 
det fra før, måttet gå til anskaf
felse av en bremseprøver, 
selvsagt i tillegg til annet utstyr 
som ethvert autorisert verksted 
er pålagt å ha. Når et kjøretøy 
har vært til kontroll, eventuelt 
etterkontroll, og endelig er 
godkjent av et verksted, blir 
ferdig utfylt kontrollseddel 
sendt til biltilsynet. Det er for
utsetningen at biltilsynet følger 
opp med stikkprøver av ca. 5% 
av slike verkstedsgodkjente 
kjøretøy. Hittil har v1 fått inn 
noen mangelfullt utfylte sedler 
og også funnet mindre mangler 
ved stikkprøvekontroller. V1 
har likevel ikke kommet over 
alvorltge «unnlatelser» og kan 
vel regne dette som mnkjø
nngsproblemer. 

legga i vegvesenet, så fekk eg 
endå betre kjennskap til kvart 
anlegg og ei rekkje andre ting 
gjennom årsmeldinga. 

Det er første gongen eg har 
sett vegvesenet si årsmelding, 

En interessant bivtrkning av 
ordningen synes å være at en 
del mangler som tidligere gikk 
igjen ved kjøretøy som ble 
kontrollert hos oss, synes å 
forekomme sjeldnere. Mange 
får jo gjerne bilen ettersett ved 
verksted før kontroll hos biltil
synet. Når verkstedene nå vet 
hva vi kontrollerer, sørger de 
for at disse punktene er i 
orden før bilen fremstilles hos 
oss. Dette sparer både pub
likum og oss for bryet med et
terkontroll. 

- Ikke alle verkstedene er
med i ordningen Hvordan fin
ner publikum fram til de verk
stedene som kan foreta en kon
troll? 

- Foreløpig er det 1 Bergen
biltilsynsdistrikt kun 21 av 89 
verksteder som ikke er med. 
Dersom man skulle henvende 
seg til et av disse, vil man der 
få opplyst hvilke verksteder 
som er aktuelle. Som sagt er 
Voss foreløpig holdt utenfor 
ordningen i påvente av ny bil
tilsynsstasjon i 1985. 

Det forel!gger nmdlert1d nå 
planer om å utvide ordningen 
til ca. 40 stasjoner i 11 fylker på 
landsbasis. V1 regner derfor 
med at tilbudet i løpet av in
neværende år vil komme til å 
omfatte hele fylket 

og eg vonar eg får tilsend eit 
eksemplar også neste år. 

Årsmeldinga og Veg i Vest 
er dei to tinga eg sel mest pris 
på å finne i posten - og så er 
det dertil gratisl 

Kåre Sollesnes 
Jondal 

Og vi kan berre leggje til at 
brevet er skiive ein av del 
siste dagane i desember 1983, 
og at alle no sf...'1llle ha fått sitt 
eksemplar av årsmeldinga for 
1983 i posten. Vi vonar ho kan 
vere til nytte. 

Red. 

Mer arbeid - økte utgifter 

- Vil biltilsynet ha kapasitet
til å kalle inn og følge opp bi
ler i så stort omfang som det 
her later til å bli tale om? 

- Det er jo kontorseksjonen
som vil få økt arbeidsmengde 
ved dette. Selve innkallingen 
foregår imidlertid nesten auto
matisk. Det sentrale kjøretøy
registeret henter ut av sin da
tamaskin de kjøretøygrupper 
som vi måtte ønske å kontrol
lere. Vi mottar disse på en da
tadisk som kobles til vår data
maskin, som så skriver ut inn
kallingen automatisk. Datama
skinen følger også opp videre 
med purringer og varsel om 
inndragning av skilt for kjøre
tøy som ikke blir ført ut som 
ferdigbehandlet. Vi håper 
dermed at merarbeidet med 
ordningen ikke blir større enn 
at kontorseksjonen kan makte 
det. 

Et annet spørsmål er det 
imidlertid om administrasjons
budsjettet vil kunne bære be
lastningen. Med innkallinger 1 
et slikt omfang som v1 sender 
ut, vil ordningen representere 
en økt portoutgift på ca. 
40 000, - 1 inneværende år. Så 
også på dette området kan det 
bh et problem å finne rom for 
denne ordnmgen innenfor til 
dels sprengte budsjett. 
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Vegvesenet som 
bedrift og 
bedriftsskaper 
Innlegget er opprinnelig et foredrag som 
Seilevold holdt i forbindelse med et 
presseseminar vegkontoret arrangerte i 
februar i år. 

Kan et statlig vesen være en bedrift? Spørsmålsstil
lingen er kanskje uvant for mange. Med en bedrift 
tenker vi gjerne på et foretak som har ansatte som 
produserer et produkt eller en tjeneste som kan sel
ges, forhåpentligvis med fortjeneste for eierne. Ho
vedmålsetningen med bedriften vil normalt være å 
tjene mest mulig penger. 

Kan en slik definisjon på en bedrift passe på vegve
senet? Det er klart at vegvesenet ikke har som mål å 
skape et størst mulig økonomisk overskudd med sin 
virksomhet. Samfunnsforskere har hevdet at forskjellen 
mellom en privat bedrift og en offentlig institusjon er 
at de private bedriftene har som målsetting å skaffe 
seg et størst mulig overskudd, mens en offentlig insti
tusjon har som målsetting å skaffe seg størst mulig 
bevilgning. Jeg tror ikke noen av forsamlingen her 
trenger være i tvil om at det er en uskreven målsetting 
for vegsjef en i Hordaland å skaffe mest mulig penger 
til fylket. Selv om det økonomiske sluttresultatet er 
forskjellig, viser dette at det er en felles målsetting å 
få en størst mulig omsetning. 

At vegvesenet er en ar
beidsplass hersker det vel 
mgen tvil om Og dersom man 
spør de ansatte I vegvesenet 
om hvilke delmål de har for sitt 
arbeid, tror Jeg at svarene vil 
bli temme!Ig like dem man 
ville få ved å stille spørsmål til 
de ansatte I en pnvat bednft. 
Sett fra de fleste ansattes side 
v1! det således ikke være noen 
vesenthg forskJe!J pa å Jobbe 1 
vegvesenet eller en tilsvarende 
pnvat bednft, som f. eks et en 
treprenørf1rma 
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Det er en høyt prioritert mål
setting i vegvesenet at det 
arbeidet som skal utføres både 
av kontormessig og av drifts
messig art skal gjøres så effek
tivt og rasjonelt som mulig En 
slik målsettmg er det heller 
ikke stor uenighet om, hverken 
1 vegvesenet eller I private be
dnfter. 

Produksjonsbedrift med 
forvaltningsoppgaver 

Mange offentlige etater for
valter store kapitalmengder og 

AV ANLEGGSSJEF 
NILS H. SELLEVOLD 

representerer store arbeids
plasser. Men vi ville vel likevel 
ikke tenke på helsevesen eller 
skoleverk som bedrifter. Hva 
er det så som gjør at vegvese
net skiller seg ut fra disse store 
offentlige etatene? Først og 
fremst det at vegvesenet er en 
produksjonsbedrift. Det utføres 
et fysisk og mekanisk arbeid 
som resulterer i et produkt som 
kan måles både I kvantum og i 
økonomisk resultat. De mest 
nærliggende private bedrifter 
å sammenligne med er selvføl
gelig entreprenørfirmaer som 
produserer nøyaktig samme 
produkt, og som har nøyaktig 
samme økonomiske målestokk 
på arbeidet som blir utført. Det 
som i første rekke skiller veg
vesenet fra et entreprenør
firma, er at vegvesenet både 
står som byggherre og som en
treprenør. 

Selv om man aksepterer at 
vegvesenet må betraktes som 
en vanlig bednft, er ikke bildet 
helt entydig. En stor del av 
vegvesenets oppgaver er knyt
tet til utbyggmg av vegnettet 
Men vegvesenet har også for
valtningsmessige oppgaver 
som må skilles ut fra utbyg
gingsoppgavene Vegvesenet 
har oppgaven å forvalte de 
verdiene som er lagt ned i 
vegnettet. Det vil s1 at vegve
senet er ansvarlig for at veg-
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nettet fungerer, og at det kan 
drives på en måte som samfun
net er tjent med. I tillegg er 
vegvesenet gjennom Biltilsynet 
pålagt oppgaver med å føre til
syn og kontroll med det bilma
teriellet som benytter seg av 
vegnettet. 

I likhet med andre bedrifter 
i anleggsbransjen har vegve
senet en meget desentralisert 
drift. Arbeidet foregår ikke i 
faste produksjonslokaler, men 
blir flyttet fra sted til sted i takt 
med oppgavenes geografiske 
plassering. Mange avgjørelser 
av anleggsmessig karakter blir 
fattet ute på de enkelte ar
beidsstedene. Den byråkra
tiske beslutningsprosessen som 
offentlige etater tradisjonelt blir 
beskyldt for, er derfor neppe 
større i vegvesenet enn i en 
privat entreprenørbedrift. Det 
fører med seg at private entre
prenørbedrifter og vegvesenet 
stort sett har samme krav til 
økonomisk styring, oppfølging 
og til effektivitet i sin anleggs
vnksomhet. På bredt grunnlag 
er det derfor mulig å foreta en 
vurdering av vegvesenets ef
fektivitet i anleggsdriften sam
menlignet med entreprenøre
nes effektivitet. Den overord
nete styringen foregår likevel 
fra vegkontoret i Bergen, og 
enhver avgjørelse som blir fat
tet av politiske myndigheter 
eller av Vegkontorets ledelse, 
vil på kort tid nå ut til hver 
arbeidsplass i vegvesenet. 

Vegvesenet - en 
storbedrift 

Vegvesenet er en betydelig 
arbeidsgiver i Hordaland. Til 
sammen er 773 personer ansatt 
i vegvesenets vegarbeidsdrift
og 241 personer er ansatt på
Vegkontoret. I alt har vegvese
net i Hordaland 1013 fast an
satte. Dessuten har en lang 
rekke privat ansatte maskin- og 
bilførere sitt daglige arbeid L 

vegvesenet, t tillegg til alle de 
som er ansatt hos entreprenø
rer Dette skal Jeg komme til-

bake til senere. En sammenlig- / lene i Hordaland gir følgende
ning mellom de største bedrif- oversikt over antall sysselsatte: 
Fig. I. 

Bedriftens navn Antall ansatte 
Sandegruppen A/S, Bergen .................................................. 4008 
Bergens Mekaniske Verksteder A/S, Bergen ................. 3146 
Konsernet Rieber & Sønn, Bergen ....................................... 1182 
A/S Vaksdal Mølle, Vaksdal... ... ............................................. 275 
Kløver-Sundt konsernet A/S, Bergen ......... ......................... 1027 
Stord Verft A/S, Stord ............................................................. 1522 
Konsern O Kavli A/S, Bergen ...................................... ........ . 420 
Hardanger Sunnhordlandske Dampskipsselskap, 

Bergen.................................................................................... 980 
G. C. Rieber & Co. A/S, Bergen .............................................. 439 
Aker Elektro A/S, Sagvåg ........................................................ 856 
J. 0 Jæger, Bergen................................................................... 254 
Bergens Tidende og J. W. Eides Trykkeri, Bergen........... 577 

(Kilde Økonomisk rapport l l/83)
(Statsbednitene Televerket. Postverket og NSB er ikke tall med I oversikten.) 

Det framgår av oversikten at 
vegvesenet er en betydelig 
arbeidsgiver, også sammenlig
net med de største industribe
driftene i Hordaland. I flere 
Hordalandskommuner er veg
vesenet blant de aller største 
arbeidsgiverne. 

Blant landets største 
entreprenørbedrifter 
Vegvesenet er i Hordaland 
også en betydelig bedrift når 
det gjelder omsetning I 1983 
Fig. 2. 

ble det brukt til sammen 650 
mill. kr i vegarbeidsdriften, 
fordelt på arbeid som ble utført 
av vegvesenet selv og av en
treprenører. Administrasjons
utgifter beløp seg til 60 mill. 
kroner. Den totale omsetningen 
var med andre ord 710 mill. 
kroner. 

De største bedriftene i Hor
daland har til sammenligning 
følgende omsetningstall 
(1982-tall, omsetning for 1983 
var ikke kjent): 

Bedriftens navn Omsetning i mill. kr. 
Sandegruppen A/S ........................................... ...... kr. 2646,6 mill. 
Bergens mekaniske Verksteder A/S, Bergen ..... kr. 1419, I mill. 
Vestlandske Salslag, Eidsvåg ....... ........................ kr. 879, 1 mill. 
Rieber & Sønn konsernet.. .................................... . kr. 836,6 mill. 
Det Bergenske Dampskibsselskab, Bergen ........ kr. 122,4 mill. 
Vaksdal Mølle A/S, Vaksdal .. ................................. kr. 603,9 mill. 
Kløver-Sundt konsernet A/S, Bergen .................... kr. 472,0 mill. 
Konsern 0. Kav li A/S, Bergen ................................ kr. 355,0 mill. 
Vestlandske Felleskjøp, Bergen .. ....................... kr. 347,0 mill. 
Hardanger Sunnhordlandske 

Dampskipsselskap, Bergen .. ............................ kr. 326,0 mill. 
KøffVest A/S, Nesttun .................... .......... .. .. ....... kr. 322,0 mill. 
J. C. Rieber & Co. A/S, Bergen .... .. ......... ............. kr. 276,3 mill. 
Aker Elektro A/S, Sagvåg ....................................... kr. 273,4 mill. 
J. 0 Jæger, Bergen .................................................. kr 255,0 mill. 
Bergens Tidende og J. W. Eides 

Trykkeri, Bergen ................................................. kr. 239,9 mill. 

(Kilde Økonomisk rapport l l/83) • 
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Ei kake for gangveg i «Gjelet» 
For oss som går «Gjelet» 

med sau eller ku 
og køyrer med sykkel 

og hest 
som snart no kan fara meir 

trygt, vil me tru 
nett der som me kvidde 

oss mest. 
For vegen skal opprustast, 

det har me sett, 
det er funne plass på eit 

magert budsjett. 
Med takk for at ynskjet så 

greitt nådde fram 
me sender ei helsing frå 

oss inn' i Kvam. 

Helsing 
Steinsdalen Bondekvinnelag. 

Det er ikkje kvar dag 
vegsjefen får slike hyggje
lege helsingar. Det var Olav 
Lundstad som fekk denne 
med seg like før jul, og 

bakgrunnen var at vegkon
toret hadde lagt fram forslag 

for kommunen om utbetring 

og sikring av gamlevegen 
rundt Tokagjelet, slik at 

denne kunne bli ein bru

kande gang- og sykkelveg. 

t Figuren viser klart at vegve

senet er en av de betydehgste

bedriftene 1 Hordaland når det

gJelder omsetning. Men det e�
kanskJe mer interessant a

sammenhgne vegvesenet med

de bedrifter som utfører et lig

nende arbeid for a få en nkt1g

sammenhgnrng mellom vegkon

toret I Hordaland og entrepre

nørbransiens bednfter er det

nødvendig a trekke ut de for

valtnrngsmess1ge oppgavene

som Vegkontoret utfører Av

admrn1stras1onsutg1ftene ved

Vegkontorei pa 60 mtlJ kroner,

går ca 20 mill kroner med til

oppgaver som nar forvalt

rnngsmessig natur Det reste

rende beløpet, ca 40 mill kro

ner er adm1rnstras1on som er

18 VEG I VEST

\ 

Det er ikkje kvar dag vi får slike storveges reaksjonar på dei framlegga vi
gjer, seier Olav Lundstad og vegsjefen. (FOTO s. oøsvJK)

Føresetnaden er at kommu
nen skal halde gangvegen 
ved like. 

Kransekaka vart eten på 
julesamkoma for dei tilsette 
på vegkontoret, men det 
høyrer med til soga at det 
seinare kom brev frå kom
munen at dei ikkje var in
teresserte i å følgje opp 
dette framlegget. Andre 
ønskje vart prioritert framfor 
gang- og sykkelvegen, om 

knyttet til veganleggsdriften 
Totalt medgikk det derfor i 
1983 690 mill. kroner tJl plan
leggmg, administrasion og 

fig. 3. 

Bednftens navn 

det no fanst pengar å bruke
på strekninga .. , 

Det er ikkje teke noka 
endeleg avgjerd i saka i det 
dette vert skrive. Etter rege
len er det kommunen sitt 
ansvar å halde ved like se
parate gang- og sykkelve
gar, og for Bondekvinnela
get og andre fotgjengarar 
og syklistar si skuld får vi 
vone at saka let seg løyse 
på ein positiv måte. Red. 

gjennomføring av vegarbe1ds
driften. Dette beløpet er sam
menhgnbart med omsetningen
hos de største entreprenørene:

Omsetning 1 mill. kr.

Sandegruppen NS, Bergen ... ... kr. 2646,6 mill.
Ing. F. Selmer NS, Oslo . kr. 2119,S mill. 
Thor Furuholmen NS, Oslo .... kr. 1399,9 mill. 
Høyer Ellefsen NS, Oslo..... .. kr. 1079,S mill. 
Astrup & Aubert NS, Oslo.... .. ........... . kr. 646,8 mill. 
NS Vegdekke, Haslum....... .. ... .... ............ kr. 366,7 mill.
NS Jernbetong, Trondheim ..... .. ....... ...... kr. 366,5 mitt.
Ragnar Evensen NS, Oslo...... . .. . ... .. . .. kr. 364,9 milt.
Østlandske Spennbetong NS, Hønefoss .. .. kr. 313,4 mill.
E. Eeg-Henriksen NS, Oslo ... . ... kr. 271,4 mill. 
NS Ingeniørbygg, Oslo .... .... . .. .. kr. 233,4 milt. 

( K1lcle Økonomisk rappon 11/KJ) 



Det foreligger ennå ikke 
oversikt over omsetningstallene 
for bedriftene fra 1983. For 
vegvesenets vedkommende er 
det likevel mest relevant å 
bruke 1983 som referanseår, da 
omsetningen dette året er mer 
representativ for resten av 
80-årene enn 1982. Uansett års
tall er vegkontoret i Hordaland
blant de største entreprenør
bedriftene i Norge.

Langtidsplanlegging en 
fordel 

Det er nevnt tidligere at 
vegvesenet opptrer både som 
byggherre og som entrepre
nør. Det samme gjør i og for 
seg private entreprenørbedrif
ter. En hovedentreprenør vil 
være en de facto byggherre 
for en underentreprenør. Det 
som imidlertid er særegent for 
vegvesenets egen drift er at 
det ikke er en reell konkur
ranse om jobbene. Jeg har tid
ligere nevnt at de økonomiske 
målsettingene vil være de 
samme for vegvesenet som for 
entreprenører for øvrig, men 
vegvesenet har fordelen av å 
kunne planlegge sin drift kan
skje flere år i forveien, uten å 
være redd for å bli underbydd 
av konkurrerende entreprenø
rer. En slik mulighet til å velge 
gir selvsagt store fordeler når 
det gjelder prioritering av ar
beidsoppgaver og fordeling av 
ressurser. Det setter også veg
vesenet i stand til å planlegge 
sin egen maskinpark. slik at vi 
unngår det vi ser i dagens si
tuasjon i anleggsbransjen, at 
man tll tider sitter inne med en 
overkapasitet på forskjellige 
typer maskiner og utstyr. Det 
gir også en mulighet til å di
mensjonere admmistrasjonen 
som skal til for å lede arbei
dene. Den muligheten vegve
senet har til å pnontere mel
lom forskjellige arbeidsopp
gaver innenfor det totale ar
be1dsvolumet, gir også mulig
heter for stor fleksibilitet når 

det oppstår plutselige endrin
ger i forutsetning eller bevilg
ninger. Dette har blitt tydelig 
demonstrert, f. eks. i forbin
delse med sysselsettings
arbeidene i Indre Hardanger, 
hvor en lang rekke av vegve
senets egne arbeidstakere, 
både i anleggsdriften og på le
delsessiden på kort tid fikk nye 
oppgaver. 

Forholdet egendrift -
entreprise 

Et aktuelt diskusjonstema i 
tiden er forholdet mellom veg
vesenets egendrift og entrepri
ser. Dette har normalt ikke 
vært noe særlig kontroversielt 
emne i oppgangstider. Men 
med redusert arbeidsvolum i 
byggebransjen er det naturlig 
at anleggsbransjen ønsker å ha 
en større del av anleggsarbei
dene som utføres i vegvesenet. 
Heller ikke innad i vegvesenet 
er det stor uenighet om at en
treprenørene har sin naturlige 
plass i vegbyggingen. Det som 
det naturligvis er uenighet om, 
er størrelsen mellom vegvese
nets egendrift og entrepnse
drift. 

Vegvesenet er underlagt po
litisk styring av Stortinget gjen
nom Samferdselsdepartemen
tet. Den praktiske styringen 
utøves i første rekke gjennom 
det årlige budsjettarbeidet, og 
gjennom langtidsplanarbeidet 
(Norsk Vegplan), som rulleres 
hvert fjerde år. 

Fig. 4. 

Ar 1978 1979 
Entreprise % 14,0 12,1 

Bare å betrakte prosentande
ler er her ikke helt dekkende. 
Det må også ses litt på hvlike 
beløp prosentene regnes av. 
Disponible investenngsmidler 
økte kraftig i Hordaland 1 1983 
på grunn av de store tilskud
dene fra Bergen kommune 1 

forbindelse med Nordre inn-

I budsjettpropos1s1onen for 
1984 står det at «en vil fortsatt 
arbeide for en økning av en
treprisedriften». Det er med 
andre ord et politisk mål at en 
større del av vegvesenets an
leggsdrift skal utføres av pri
vate entreprenører. Men skal 
entrepriseandelen i vegvesenet 
økes, må selvfølgelig egen
andelen reduseres. En reduk
sjon i egenandelen kan bare 
skje ved at antallet ansatte i 
vegvesenet samtidig reduseres. 

Siden 1978 har bevilgnin
gene til vegformål gått ned
over. Reduksjonen i disponible 
midler har vært større enn re
duksjonen i antall ansatte i 
vegarbeidsdriften A øke en
trepriseandelen i vegvesenet i 
denne perioden har derfor 
ikke vært mulig uten å måtte 
gå til oppsigelse av folk Resul
tatet har blitt mindre til entre
prenørene, færre leiemaskiner 
og biler, reduserte maskin
investeringer og stopp i vegve
senets egen rekruttering Opp
sigelser av vegarbeidere har 
vært drøftet i politiske organer, 
og selv om det i stortingsmel
ding nr. 80 om Norsk vegplan 
1982-85 ble åpnet for en slik 
mulighet, har oppsigelser ikke 
funnet sted. Statens arbeids
giveransvar har vært avgjø
rende. 
Figuren under viser hvordan 
utviklingen i entrepnseandelen 
har vært ved veganleggsdriften 
i Hordaland de siste årene. 

1980 1981 

15,8 9,9 

1982 
16,2 

1983 
21,5 

fartsåre og en lang rekke 
andre bompengeinntekter og 
tilskudd. En entrepnseandel på 
22% utgJorde 1 1983 ca. 100 
mill kroner. Dette er beløp 
som omsettes av private entre
prenører I form av brubygging, 
vegbygging og tunnelbygging .

• Selv om det er ønskelig med 
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• en høyere prosentandel av drif
ten til entreprenørene, er be
løpet likevel betydelig, og re-
presenterer et vesentlig til
skudd til anleggsbransjens
marked i Hordaland I tillegg
ble det lagt vegdekker for 24
mill . kroner av private entre
prenører. For 1984 regner vi
med å komme opp i 24% en
trepriser.

Høy omsetning pr. ansatt

Et mål for effektivitet er ofte
å sammenligne årsomsetning
pr. ansatt i de forskjellige be
driftene. Fra de tallene som
framgår av figur 1 og 3 kan det
foretas en slik sammenligning
mellom omsetningen pr. ansatt
for de største entreprenørbe
driftene og vegvesenet. En slik
sammenligning vil aldri bli helt
reell, og for vegvesenet sin del
knytter det seg mange for
utsetninger til tallene Hvis man
imidlertid trekker ut vegvese
nets forvaltmngsoppgaver og
entrepnseandelen i vegvese
nets dnft og fordeler omsetmn
gen i egendriften på antall an
satte som Jobber med drifts
oppgaver, får vi en omsetning
pr. ansatt i 1983 på ca. 600.000
kroner. Til sammenligning er
omsetnmgen i de største en
treprenørfirmaene som vist ne
denunder
Fig. 5.

20% av vegvesenets egendrift, 
det vil si tjenester til en verdi 
av ca. 104 mill. kroner. Dette er 
anleggsutstyr som eies av 
mindre firma, eller enkeltper
soner, og som er spredt over 
hele fylket . Det antas at vegve
senet sysselsetter ca. 50% av 
maskinparken som er eid av 
maskinentreprenørene i fylket 
Det er derfor grunn til å tro at 
en rekke av de mindre ma
skinbedriftene i distriktene er 
avhengig av vegvesenet for å 
kunne eksistere. Som eksempel 
kan nevnes at det i løpet av 
januar måned var leiet mn 250 
lastebiler, 75 traktorer, 116 
gravemaskiner, 29 hjullastere, 
12 mobilkraner og 10 borvog
ner i vegarbeidsdriften totalt. 
En del av disse maskinene var 
innom vegvesenet bare i kort 
tid, og dersom man skal regne 
i antall månedsverk som er ut
ført vil dette ligge på 200 til 250 
i gJennomsnitt. Men tallene vi
ser likevel hvor viktig vegve
senet er som bedrift for det 
pnvate maskin- og lastebilmar
kedet i fylket. 

Store ringvirkninger i 
distriktene 

Det er ikke bare ma
skineierne som er avhengige 
av vegvesenet. Også en del 
større firma som driver f eks. 

Bednftens navn Omsetning pr ansatt 

Ingeniør F. Selmer NS...... . . ....... . . .... kr. 691.000,-
Ingeniør Thor Furuholmen NS.. . ............ . .  kr. 544.000,-

Høyer Ellefsen NS . ... . .... ...... ........... kr. 591.000,-

Astrup & Aubert NS ........... kr. 470 000,-

Ragnar Evensen NS..... .. ... . . .. kr 583000,-

Entreprisene er bare en

del av det hele

Mange tror kanskJe ai det er

entrepnsene som represente 

rer det private element J veg

arbe1dsdnften Dette er imid

lert1d ikke hele sannheten r

1983 utg1orde utgiftene ttl leie
av pnvate biler O(J maskinei

(Kilde Økonomisk rapport 11/8:JJ 

med produksion av asfalt , firma 
som dnver produksJon av grus 
og pukk rna sies å ttl dels være 
avhengige av vegvesenet for å 
kunne opprettholde sm øko
nomiske virksomhet. Til sam 
men ble det lagt vegdekker i 
1983 for 85 mill kroner. Av 
dette utgJorde entreprenørenes 
andel 32 mill. kroner I veg-

arbeidsdriften medgår også en 
lang rekke vareslag, og det 
meste av dette må kjøpes inn 
fra private bedrifter, firmaer og 
forretninger. Andelen varer 
som ble kjøpt mn i 1983 ut
gjorde ca . 40% av forbruket i 
vegvesenets egendrift, til en 
verdi av ca. 150 mill. kroner. 
Det meste av disse varesla
gene blir kjøpt inn i Hordaland 
gjennom anbudskonkurranse 
eller ved rammeavtaler mellom 
vegvesenet og leverandørene. 
Men en lang rekke mindre va
reslag blir kjøpt inn lokalt på
de enkelte anleggene. Disseinnkjøpene representerer enverdifull inntekt for forretningslivet i distriktene. Slike vare
kjøp er derfor til en viss grad
med på å opprettholde en differensiert handelsstand i fylket
og er med på å trygge ar
beidsplassene i disse bedrif
ten�. Det . ligger selvfølgelig 
ogsa arbeidsplasser bak den 
produksjonen som var nødven
dig for å skape dette varetil
budet . 

Hvor mange arbeidsplasser 
som blir skapt gjennom vegve
senets omsetning i fylket er 
vanskelig å si. Jeg nevnte inn
lednmgsvis at det var ansatt 
1013 personer i vegvesenet. r 
tillegg kommer arbeidsplas
sene for maskiner og biler 
gJennomsnittltg med ca. 250, og
ansatte hos entreprenørene
som har arbeid for vegvesenet
er tilsvarende ca 250. Hvor 
mange som indirekte har sitt 
arbeid på grunn av nngvnk
nmger av vegvesenets virk
somhet er vanskelig å si, men 
det er grunn tll å anta at veg
vesenet gJennom sm virksom
het i Hordaland 1 1983 har gltt 
grunnlaget for mmst 1500 ar
beidsplasser . 

På toppen av de tallene som 
her er nevnt kommer i 1983 
sysselsettmgsarbeidene i Indre
Hardanger. Med disse tiltakene 
har det gJennomsmttl1g vært 
skaffet arbeid til 100 mann 
9Jennom hele året Som til-



Styringsgruppe for EDB 
I forhandlingsmøte i september 1983 ble det nedsatt 

en gruppe sammensatt av representanter for ledelsen 
og hovedsammenslutningene, som skal styre den vi
dere utviklingen av EDB på vegkontoret. Ledelsen er 
representert med Svein Erik Kringstad, Knut G. Narum 
og Inge Alsaker. Hovedsammenslutningene er repre
sentert med Gunnar Erstad (NIF/NITO), Arvid Nilssen 
(YS) og Irene Leknessund (LO). Som et bindeledd 
mellom ledermøte og styringsgruppen deltar admini
strasjonssjef Edgar Aaland. 

Styringsgruppens første opp
gave har vært å foreta en kart
legging av det EDB-utstyret 
som finnes på vegkontoret pr. i 
dag og hvilke arbeidsoppgaver 
som utføres ved hjelp av dette 
utstyret. Denne kartleggmgen 
foreligger na som rapport. 
Rapporten er delt ut til orgam-

skudd til a dnve disse arbei
dene er det bevilget 37 mill 
kroner over Kornmunaldepar 
tementets budsJett Dette belø 
pel kommer i tillegg til vegve 
senets ordmære iammer. slik 
at totalomsetnlllgen i l 983 var 
pa 747 mill kr nar dette tas 
med 

sasionenes tillitsvalgte. Ved 
henvendelse til disse eller til 
styringsgruppens medlemmer, 
kan interesserte få låne rappor
ten til gJennomlesing. 

Bruk 
Foreløpig er det primært 

tekmske beregninger pa plan
avdelmgen og en del registre
rings- og budsJettarbeid pa 
dnftsavdelmgene som blir ut
ført ved hJelp av EDB. Pa ad
mmistrasJonsavdelmgen er det 
kjøpt llln to terminaler som 
brukes til tekstbehandlmg. Vi 
dere er det kJøpt mn to mik
romaskmer til utednften, men 
disse star foreløpig mne pa 
vegkontoret til utprøvmg 

Fra tekstbehandlingssenteret på 
administrasjonsavdelingen. Det 
er Lisbeth Jensen som betjener 
utstyret. 

(FOTO E. CRØNSDAL) 

Hordaland er et av de fire 
fylkene som Vegdirektoratet 
har prioritert med en minima
skin i 1984. Med en slik maskin 
vil vi få mulighet til å overføre 
andre arbeidsoppgaver til 
EDB. Basert på analyser som er 
gjort sentralt, er vegkontoret 
blitt pålagt å prioritere plan
avdeling og regnskap i forbin
delse med kapasitetsutvidel
sen. Styringsgruppens videre 
arbeid blir nå å ta initiativ til å 
få nedsatt arbeidsgrupper på 
disse avdelingene. Arbeids
gruppene skal være sammen
satt av berørte ansatte samt en 
representant fra styringsgrup
pen. Arbeidsgrnppene skal 
kartlegge hvilke oppgaver som 
er best egnet til overførmg til 
EDB, og hvilke konsekvenser 
en slik overføring medfører. 

I forbindelse med omorgani
sering av avkjørsels-området 
er det bestemt at en del ar
beidsoppgaver skal overføres 
til EDB. Styringsgruppen har 
derfor foreslått å nedsette en 
arbeidsgruppe på dette områ
det. Videre har vi foreslått 
nedsatt en arbeidsgruppe på 
rnaskmavdelingen. Denne 
gruppen skal arbeide med det 
såkalte PDU-prosjektet (PDU = 
planleggmg, disponering og 
utnyttelse av rnaskmparken) 
PDU-systemet tar bl.a. sikte pa 
a erstatte det manuelle utle1e
reg1steret, manuell oppsettmg 
av maskmdisponenngsovers1k 
ter og planleggmgstavler En 
regner med store effektivitets 
gevmster ved mnfønng av sy 
stemet 

Stynngsgruppen vil ogsa i 
framtiden bruke « Veg i Vest» 
til a mformere om det som 
skier pa EDB-omradet. 

STYRINGSGRUPPEN 
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Etter første verdskrigen 
(1914-18) kom det til No
reg ein del krigskjøretøy 
som vart ståande hjå for
handlar i Oslo. Så vart det 
til at vegdirektøren kjøpte 
30 stk. lastebilar av mer
ket All American, som 
hadde ei lasteevne på 25 
tonn og med ei motorkraft 
på 35 hk. Av desse vart 
tre stykker sende til Hor
daland i 1924, og bilane 
vart fordelte til Stord, Eid
fjord og Odda. 

Vegvesenets første 
lastebil i Odda 

FORTALD AV 
SJÅFØREN 

TORGILS EIDE 

Bilen på Stord var tkkJe 
lenge 1 vegvesenet s1 eige. B1-

66 \/1:,(j I VEST 

len som kom til Odda fekk vera 
med på arbeid mellom Fjæra, 
Bratlandsdalen, Haukeli og 
Hardangervidda, og den vart 
frakta på båt der vegane ikkje 
var knytt saman, 1 det v1 i dag 
kallar indre distrikt. 

Bilen som kom til Odda var 

Den første lastebilen vegvese
net fekk i Odda. 
Her med sjåføren, Torgils Eide 
ved rattet. 

den som gjorde lengst !eneste, 
frå 1924 til 1934. Då vegen over 
Hardangervidda var ferdig og 
vegarbeidet i Eidfjord minka 
og det vart vanskeleg å få de� 
lar til bilane, vart Eidfjordb1len 
send til Odda, som delebil for 
den som køyrde der. 

I 1934 vart bilen 1 Odda bytt 
mn 1 em ny lastebil hjå Brød
rene Wigand i Bergen Denne 
gongen vart det em Studeba
ker. Vegvesenet sin gamle bil
vart seld v1dare til Hovland Ull
varefabnkk, som brukte han 
under utv1dmga av fabnkken.
Skraphandlar Cook i Bergen
kJøpte bade restane av Eid
f]ord-btlen og den Hovland Ull
varefabnkk hadde Eg fekk 
æra a styra btlen om bord 1 

baten til skraphandlaren. som 
siølv var optllrnst og memte at
bilen skulle komme til a ga for
eigen motor att 

Sundagssynfanng pa vegvese
net sm lastebil N1 3 fra høgre 
er Torg1Js Eide Ellers ve11 v1 ar

m 3 fra venstre ei vegvaktai 
Dame} Vinterrun 



Den første 
veghøvelen 

i indre 
Hardanger 
Fortald av sjåfør Torgils 

Eide, no pensjonist og 86 
år gamal. Han arbeidde i 
vegvesenet i Hordaland 

frå 1924 til 1967. 

I 1922 kom det ein Fordson 
traktor med jernhjul, og med 
eit sett valsehjul som følgde 
med med rutebåten til Odda. 

Tr�ktoren må ha vore nokså 
lunefull og vanskeleg å starte. 
Den vart ståande på kaien, og 
det er fortald at de1 Oeste mo
torkyndige 1 Odda fekk prøva å 
få liv i motoren, men til fånyt
tes. Em alls1d1g oppsynsmann, 
Torgeir Kirketeig 1 vegvesenet, 
gav seg tid tidleg em sun
dagsmorgon og byrja sveiva på 
motoren, som starta Med de1 
m1ljøvenlege lydpottene som 
var den gongen. vart nok 
mange vekka av traktoren den 
sundagmorgonen. 

Traktoren eigna seg tkkje til 

valsing. Drivakslmgane var for 
svake, og dei vart seinare for
sterka. I plassen vart det laga 
tilhengJar til traktoren. Det var 
platearbeidarane Nils Johanne
sen og Carl Andersen som laga 
denne på verkstaden til Odda 
Smelteverk. 

Traktoren vart brukt på veg
anlegga Odda - Tyssedal. Kin
sarvik - Bu og i Eidfjord 

I 1926 vart den bygd inn i eit 
Drafn veghøvelskjelett, som var 
bygd ved Drammen Jernstø
peri. Det var svensken Aksel 
Janson, busett i Eidfjord, som 
var over til fabrikken i Dram
men og fekk opplæring I å 
montera det heile saman til 
veghøvel Etter det eg veit var 
dette emaste veghøvelen mel
lom Buskerud grense på Hard
angervidda, Telemark grense 
på Haukeli. Rogaland grense 1 

Bratlandsdalen og Fjæra 1 

Åkrafjorden Fordson-traktoren 
vart em trugen maskm for veg
vesenet og svært allsidig. Den 
vart nytta til grushøvlmg. asfalt-

Her er høvelen · og f0Hel1aren. 
Her hadde vel kan hende ar
be1ds11lsynet hatt nokre merk
nader I dag ... 

utlegging, valsing m.m. Då den 
vart bygd om til veghøvel, vart 
jernhjula bytt ut med hjul med 
kompakt gummi på, medan 
framhjula vart bytt ut med van
lege felgar med dekk og 
slange for luft, for lettare og 
betre styring. 

Under krigen fekk traktoren 
montert vedgenerator og gjekk 
då på vedgass. men etter kn
gen vart det bensin til drivstoff 
att. Den siste tida som veghø
vel gjekk den 1 Eidfjord, der 
motoren slo sitt siste slag. Men 
tida var ikk]e ute med det, kvar 
gong det skulle høvlast, vart 
det sett em lastebil til å slepa 
høvelen, så vegen vart høvla. 
Det siste eg såg tll høvelen var 
1 slutten av 50- eller byI)mga av 
60-åra, då han stod parkert hjå
ein slaaphandlar I Eidfjord
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Arbeidsmiljøspalten 

1983 sprenger 
skadestatistikken 

I arbeidsmiljøspalten dette nummer skal jeg ta for 
meg skadestatistikken for 1983, som dessverre ikke er 

noe videre gunstig. Videre har jeg regnet litt på syke

fraværet både for tjenestemennene i driften og for 

funksjonærene. Dette er heller ikke noe videre oppløf

tende. Kanskje kan etablering av en fullgod bedrifts

helsetjeneste som vi nå står foran, bidra til at både 

skader og annet sykefravær reduseres i 1984. 

AMU's arbeid i 1983 
Arbeidsmiljøutvalget har i 

1983 vært sammensatt av 4 re
presentanter fra hver part. Fra 
ledelsen har dnftssjef Jann B 
Jensen. admmistrasjonssief 
Edgar Aaland, biltilsynssjef 
Emar Valle og anleggssjef Nils 
Seilevold vært representanter. 
Orgamsasionsrepresentantene 
har vært Jens Tveit Aga, som 1 

1983 har vært formann, hoved
verneombud Konrad Ulvatn, 
vegmester Johannes Haukenes 
og adm1rnstrasJonssekretær 
Astnd Ottesen Videre har un 
<fortegnede vært representant 
og admm1stras1onssekretær 
Anna Mana Mage hdr ·Jæn ut 
valqets sekretcf;l 

Utvcil(JPI har dvhrJldt 5 møter 

(J<.J hPtlaf!dlPi 33 saker V1de1rc: 
hc11 utv.ilqe' fr,retatt 2 befann 
gei hH1hr ildsvis , Beu,1011:� 
c Jt mad(-:!1 , ,q I I 11dw 1-Jc1rdanqer 
S0111 s 1 J,·h- 0 rr alle ;Pl. hc1r v1 hcitl 

'J)eJITJ( J!l lSll!iill<.,J r;;; '.-:!() I cf[be1d 

pa ekstraordrnær sysselsetirnCJ
1 198'.5 AMU var særl1q inter 

esser! i a fa høre disse folkenes
syn pa veu,vesP.nc-:!lS arbeids 

n11lJø AMU's inntrykk er dl

2.4 -..;u; f \/[S'l 

disse har funnet seg vel t!l 
rette i vegvesenet, noe som 
bør kunne tolkes derhen at ar
beidsmiljøet på våre arbeids
plasser er godt. At vi har opp
nådd å få så god attest fra de 
som er tatt inn på sysselsetting, 
må vi godskrive våre egne an
satte som har arbeidet på disse 
arbeidsplassene. Alle som en, 
planfolk, anleggsledelse, opp
syn, formenn og hver enkelt av 
våre faste arbeidere har gJort 
en k1empeinnsats I arbeidet 
med å legge forholdene til 
rette for en fornuftig utnyttelse 
av dem vi har L sysselsettmgs
arbe1d. 

For øvng gar det frarn av 
AMU's arsrapport al det er av 
holdt l kurs av 30 timers vang 
het I utvidet førstehJelp. Videre 
er det holdt 5 kurs av 8 timers 
varighet I elementær første 
hielp. 

Bedriftshelsetjenesten 
Fra nyttar fikk v1 tilsatt egen 

bednftsleqe pa heltid Navnet 
hans er Jostein Waage Han er 
nylig ferdig med sm utdannelse 
uy har (JJOII sm turnustJeneste 

vlverneleder 
Bjørn Langedal 

For tiden arbeider han i Sve
rige, i april vil han starte i stil
lingen som bedriftslege hos
oss. 

I disse dager vil også stilling 
som bednftssykepleier bli ut
lyst, noe som tilsier at vi om 
kort tid vil ha personell til å 
kunne etablere en fullgod be
dnftshelsetjeneste 
Hva er så en fullgod bednfts
helsetjeneste? Vi har alle store 
forventninger til at vi nå skal 
kunne få en legetjeneste på en
lettvint og grei måte. 

Jeg tror vi i den forbmdelse 
må forsøke å klargjøre hva som 
er hensikten med bedriftshel
setjenesten. Først må vi da ha 
klart for oss forskjellen mellom 
bedriftsleger og privatprakti
serende leger. Bedriftslegen 
skal vurdere forhold innen be
driften som har gitt eller kan 
føre til sykdommer for oss som 
arbeider i bedriften. En del av 
de forhold som bedriftslegen 
skal undersøke vil betmge mer 
eller mmdre hyppige helsekon
troller av de som arbeider med 
multg helsefarlig arbeid. Imid
lertid rna det være helt klart at bednftslegens hovedoppgave ikke skal være a «reparere» 
sykdommer generelt, men hel
ler arbeide for at helseskaderikke oppstar Med andre order bednftshelsetienestens hovedoppgaver a arbeide for atbedriften skal bli sa trygg 
arbeide 1, at v1 unngar a b� 
syke som følge av forhold Paarbeidsplassen 

Besøk pa arbeidsplassene blir vel den oppgaven som VJIta størst del av bednftslegensarbe1dst1d Dernest vil kontrollav de ansattes helse bli en vik tig del av bednftslegensarbeid lrrndlert1cl rna lege;1rnmst mulig bruke sm ltd til a



undersøke friske mennesker. 
Normalt vil de yngste av oss ha 
minst behov for legetilsyn. Der
for vil trolig alle under 45 år 
bare bli innkalt hvert 3. år, 
mens de over 45 år vil bli inn
kalt årlig. Unntak blir de som 
har særlig utsatt arbeid, eller 
når legen av andre årsaker 
vurderer at helsekontroll bør 
foretas oftere. 

Helsetjenesten vil få kontorer 
på vegkontoret i Fyllingsdalen, 
og alle i driften som arbeider i 
Bergensregionen og områdene 
rundt Bergen vil bli innkalt til 
helsekontroll på vegkontoret. 
Når det gielder helsekontroll 
av ansatte ellers i fylket, har vi 
vurdert flere alternativer. Vi 
kan opprette små legekontorer 
på vegstasjonene og andre 
steder i fylket. Dette vil trolig 
være en dårlig utnyttelse av 
kontorlokalene, ettersom konto
rene en stor del av tiden vil stå 
tomme. Et annet alternativ kan 
være å kjøpe inn en liten buss 
som utstyres til et mobilt lege
kontor. Dermed kan vi kombi
nere helsekontroller med befa
ring av arbeidsplassene og vi 
får en svært rasjonell utnytting 
av legens arbeidstid. 

For øvrig vil bedriftslegen 
avsette litt tid til «åpen konsul
tasjon». Dette kan være noen 
timer pr. uke hvor ansatte kan 
konsultere legen for å få på
skrift på resepter, utferdiget 
visse attester o.l. Imidlertid må 
bedriftslegen ikke oppfattes 
som «huslege». 

Av andre oppgaver som be
driftslegen skal ta seg av, nev
ner jeg at han skal være rådgi
ver for alle som har spørsmål 
omkring helsefare forbundet 
med arbeidet, han skal delta i 
AKAN og attføringsarbeidet og 
han er medlem av AMU på 
samme måte som vernelede
ren, uten stemmerett. 

Som sagt har v1 store for
ventninger til å få egen be
driftslege i vegvesenet. ikke 
minst når det QJelder det 
arbeidet vi allerede har startet 

med innenfor attføring og 
AKAN. 

Attføringsarbeidet 
Attføringsutvalget har føl

gende medlemmer: Driftssjef 
Jann B. Jensen, formann, ho
vedverneombud Konrad Ulvatn, 
bedriftslege Harald Børve, att
føringssekretær Marit Ryssdal 
fra Fylkesarbeidskontoret og 
undertegnede som har vært ut
valgets sekretær. 

I 1983 har utvalget avholdt 4 
formelle møter og behandlet 22 
attføringssaker. Selve attfør
ingsarbeidet har vært mitt an
svar og har tatt ganske mye av 
min tid. 

I Arbeidsmiljølovens § 13, 
punkt 2, pålegges arbeidsgive
ren, så langt det er mulig, å 
sørge for at arbeidstakere som 
er rammet av sykdom, ulykke, 
slitasje e.l. gis muligheter til å 
kunne forbli yrkesaktiv. I 
mange tilfeller må vi da finne 
«lettere arbeid» i en eller 
annen form li! de som får pro
blemer med helsen. Dette kan 
ofte by på problemer, men i de 
fleste tilfeller har vi funnet en 
løsning. 

Imidlertid er det ikke alltid 
at disse som har fått en eller 
annen skade, blir så godt mot
tatt på arbeidsplassene. Mange 
av oss som er friske vil kanskje 
føle at vi må ta et ekstra tak for 
å avlaste de som ikke kan ta 
alle tunge tak Mange ganger 
er nok også dette riktig. Jeg 
har imidlertid den oppfatning 
at det på alle arbeidsplasser 
finnes egnet arbeid for folk 
med en eller annen yrkes
hemming. Det gjelder om å re
gistrere hvilke arbeidsopera
SJoner som kan være egnet. 
Jeg ber alle om å ha forståelse 
for at ikke alle har like god 
helse. Og husk - 1 dag gjelder 
det arbeidskameraten din, i 
morgen kan du ha behov for 
lettere arbeid, - hvem vet. 

Hørselkontrollene 
Ved årsskiftet hadde v1 mort 

ferdig ca. 1/3 av alle hørselkon
trollene. Det vil si at vi har kon
trollert ca. 300 personer. Resul
tatene fra disse kontrollene vi
ser klart at minst 50% av alle 
våre ansatte i driften har ned
satt hørsel. Dette var noe jeg 
hadde forventet, men det er 
skremmende at så mange rela
tivt unge, 30 - 40 år, er så 
sterkt hørselskadd. Det er tyde
lig at mange ikke er klar over 
at det støynivået som vi utsettes 
for på våre arbeidsplasser, lig
ger over hørselskadelig nivå. 
Først når de ser hørediagram
met blir mange oppmerksom 
på at de har svekket hørsel. 

Av de vi hittil har testet, er 
ca. 50 sendt til spesialist via 
bedriftslegen. Resultater fra 
undersøkelsene på hørselinsti
tuttet har ført til at en rekke av 
våre ansatte har fått høreappa
rat. 

Vi skal i løpet av mars 
komme i gang med hørselkon
troll igjen og vi har som mål å 
ha testet alle før sommerferien. 

Skadestastistikken 1983 
Som nevnt innledningsvis, vi

ser skadestatistikken 1983 det 
høyeste antall skader vi har 
registrert. 

Totalt er det kommet 75 ska
demeldinger i 1983. Av disse 
førte 57 av skadene til fravær 
av I dags varighet eller mer. 
50 av de skadde ble friskmeldt 
i 1983, og det er bare disse 
som tas med i statistikken for 
1983. I tillegg kommer 1 som 
ble skadet i 1981 og 4 som ble 
skadet i 1982, som først ble 
friskmeldt 1 1983. Tilsammen 
utgjør derfor statistikken for 
1983 55 skader, mot 29 1 1982. 

21 av de 75 skadde er per
soner på ekstraordinær syssel
setting, 16 av disse skadene 
førte til fravær. 

8 av de skadde har vært ut
satt for to ulykker 1 1983. 

Totalt har de 55 skadene 
som framkommer i stat1st1kken 
ført til 1315 tapte arbeidsdager 

Forts. side 30 
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VMpå 
ski på 

Kvamskog 

Vegmesterskapet på ski for 
Hordaland vegkontor ble ar
rangert på Kvamskogen 26. 
februar i år. 

Skirennet ble arrange-
menismessig meget vellykket, 
ikke minst takket være full 
oppslutning og fin mnsats av 
arrangementskomiteen. Ko
miteen bestod av Ellen Brown, 
Kan Helle, Gma Kartveit, Ivar 
Eikrem, E. Pettersen, Lars Tore 
Nordskog, Sissel Fjæreide 
Wiik, Svein Holmedal, Eli Sol
berg, Kent Arnetveit, Reidun 
Nordgulen, Biørn Tore Wiik, 
Dag Thorson, Mariann Kråke
nes Jørgensen, Torill Eliassen. 
Astnd Ottesen og Mant Tøm
merstrand. 

En spesiell takk for innsatsen 
til Ellen Brown som la ned mye 
arbeid I forberedelsene. 

Dagen opprant for en gangs 

skyld med et aldeles nydelig

vær. Trass I dette var oppslut

ningen om løpet heller dårltg,

men de som møtte fram fikk en

fin dag 1 løypa. 
Det ble konkurrert I flere

klasser, men fami!teklassen var

åpenbart den mest populære I

de md1v1duelle klassene viste

mange seg å være store talen

ter 1 løypene, og resultatene

var t!I dels svært gode

Med bakgrunn 1 den vellyk

kede aw1klmgen av rennet 1 

år, haper v1 på k]empeoppslul

rnng neste gang v1 arrangerer

sktrenn' 
For B. IL Horda veg 

Mant Tømmerstrand 
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Familien Østerbø i løypa. Pappa 
Roar har et godt grep på vesle 
Andre, 4 år, som gjennomførte 
løpet med glans. 

(f'OTO SISSEL f' WIIK) 

RESULTATLISTE: 
F AMILIEKLASSEN 
Fa. Ellefsen 17 p. 
Fa. Tunestveit 15.5 p. 
Fa. Østerbøe 14 p. 
Fa. Thorson 13 p. 
Fa. Nytveit 12.5 p. 
Fa. Hjøllo 12 p. 

DAMER 
K. Skarsbø 15. 54
S. Steinsland 20.24
N. Mo 22.15

JENTER 6-9 år 
I. Sakstad 10.17
E. Sakstad 12.39
T. Østerbøe 13.57

JENTER 10-15 år 
B. Totland 18.46
A. Steinsland 18.48
A. S. Nytveit 26.26
N. Ellefsen 26.50
B. Hjøllo 29.52

HERRER 
E. H. Steinsland 41.23 

L Vik 42.51 
K. B. Langeland 44.03 
E. Pettersen 45.41
A. Moen 45.46
N. P Mo 53.03
G. Tunestveit 54.37
N. Nytveit 1.04.39

GUTTER 6-9 år 
R Pettersen 6. 03 
R Hjøllo 7.14 
N. A. Grutle 8. 10 
T. Ellefsen 8. 54
B. Thorson 9.25
R Tunestveit 10. 14
S. Ellefsen 12 06

GUTTER 10-15 år 
G. Mo 13.22
D. Øye Tveit 14.54
J. T. Steinsland 15 32
S. Mo 16.44
Ø. Grutle 22. 16
K. 0. Skarsbø 23.37
R Thorson 27.27

l 
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Gunnar Kråkenes ble ansatt som 
vegmester da Bergensoinradet 
ble slått sammen. Her er det 
Reidun Nordgulen som gratule
rer med den nye slllhngen. 

(FOTO E GRØNSDAL) 

Bergens· 
halvøya 
-ett

vedlikeholds· 
område 
AVL. FØLI 

Vedlikeholdsdriften er i fo
kus for tiden. Omstilling må til 
dersom vi skal kunne holde 
følge med utviklingen. Større 
og mer allsidige maskiner som 
kan dekke større områder og 
flere funksjoner tar nå over 
arbeid som tidligere måtte gjø
res manuelt. Dette gjør det 
nødvendig å styre maskmene 
etter fastlagte planer over et 
større virkeområde enn tid
ligere, for å oppnå best mulig 
utnyttelse av utstyret 

Det var en av hovedgrun-

nene til at Bergenshalvøya som 
en prøveordmng ble slått 
sammen til ett vedlikeholds
område fra 1.12.83. Dessuten er 
avstandene her korte, og det 
er mulig å flytte på maskiner 
og folk på relativt kort tid. Om
rådet omfatter foruten Bergen, 
kommunene Os, Fjell, Sund, 
Askøy, Øygarden og Osterøy 
Tilsammen har vi 730 km riks
og fylkesveg. Ny vegmester i 
området er Gunnar Kråkenes. 

Vegstasjonen ligger frem
deles i Rådalen. Forholdene 
der har imidlertid ikke vært 
helt tilfredsstillende, og vi hol
der i disse dager på å bygge 
om stasjonsbygningen på Hop, 
som vil bli vårt nye tilholdssted 
fra påske 1984. Denne har vi nå 
overtatt fra anlegg, som brukte 
den som anleggskontor under 
arbeidet på Søndre innfartsåre. 
Vi har stor tro på at denne for
andringen er et skritt i riktig 
retning. Utenom selve stas1ons
bygningen har vi en del brak
ker i nærheten, og vi kan 

/� 
.J 

bruke den uferdige tunnelen 
ved siden av Troldhaugtunne
len til lagring av salt, diverse 
maskinutstyr og nødvendig 
sperremateriell. 

Admmistrativt har v1 vært 
igjennom en vanskelig tid det 
siste året. Vegmester Haugen 
gikk som kjent bort. og sam
menslutningen av områdene 
gjorde at ansettelsen av ny 
vegmester dro ut i tid. Av den 
grunn ble distriktslederen flyt
tet ut til vegstasJonen fra 1.12.83 
og skulle fungere som vegmes
ter 1 en overgangsperiode I tll
legg skal nå distriktslederen 
arbeide sammen med den nye 
vegmesteren noen måneder 
framover, som støtte i innkiø
ringsfasen. Her er mye å sette 
seg inn i. Som nevnt er ikke 
Bergenshalvøya noe stort 
område i utstreknmg Det skjer 
irmdlertid svært mye her. og 
skal man kunne drive effektivt. 
må man vite fullt ut hvordan 
tingene fungerer, både I vår 
egen etat og i andre etater. 
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Bruk kjørelys døgner rundr. anbefaler dnfrssjef Jann B Jensen og b1IIJ/synss1ef E111ar Valle. 
vegvesener 111 a stø/le fullt opp om aksjonen. bade I tjenesren og ved pnvat k1ønng 

Bli sett - bruk lys

AV BILTILSYNSSJEF 
EINAR VALLE 

Alle biler som blir re
gistrert etter 1. januar 
1985 skal ha kjørelys som 
tennes automatisk når bi
len startes. For å påvirke 
også førere av dagens bi
ler til å bruke kjørelys 
hele døgnet har Vegdi
rektoratet satt i gang en 
informasjonskampanje. 
«Aksjon kjørelys». Start
skuddet gikk den 12. 
mars og tidspunktet indi
kerer at man ønsket å 
forhindre at fo!k slukker 
lysene ved utgangen av 
den mørke årstiden. 

Enkelte vil vel også stusse over 
at det kan være nødvendig å 
kjøre med lys døgnet rundt i 
sommerhalvåret Men begrun
nelsen for å kjøre med lys er 
ikke å se, men å bli sett. Sær
lig i motlys og lav ettermid
dagssol vil vi tidllgere bli sett 
eller få øye på møtende trafikk 
når vi bruker kjørelys. Jeg vil 
minne om at kjørelys er nærlys 
eller spesielt montert kjørelys. 
Parkeringslys skal brukes når 
du vil fortelle andre at bilen 
står stille. 

Også myke trafikanter vil ha 
nytte av at bilene har lysene 
tent Generelt er de da lettere 
å få øye på. Men særlig barn 
- som ikke har fullt utviklet
syn - og den store gruppen
voksne og eldre med alle gra
der av synssvekkelse vil opp-·
dage en bil med tente lys tid-

ligere og bedre enn biler uten 
kjørelys. 

I land som har innført bruk 
av kjørelys har det vist seg at 
en rekke ulykkestyper er blitt 
betraktelig redusert. Dette 
gjelder ulykker mellom bil og 
moped, sykkel eller fotgjenger, 
og også kollisjoner mellom bi
ler, både møtende og krys
sende. 

En undersøkelse utført 1 

februar 1984 viser at 52% av 
bilførerne allerede bruker lys 
alltid. Målet for aksjonen er å 
øke denne prosenten så mye at 
påbud og straffereaksJoner ._ 
ikke blir nødvendig. ., 
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• Som den etaten som står for
Aksjon kjørelys hviler det et 
særlig ansvar på Statens veg-
vesen. Vegdirektoratet har der
for besluttet at vegvesenets 
tjenestebiler alltid skal ha kjø
relys tent under kjøring. Jeg vil 
hermed også på det sterkeste 
oppfordre vegvesenets ansatte
til å bruke kjørelys også privat.

Spre 
infonnasjon! 

Vegdirektoratet har 
sendt ut pålegg om at 
samtlige av vegvesenet 
sme tjenestebiler skal 
bruke kjørelys ogsa om 
dagen. Samtidig oppfor
drer de alle ansatte 1 
vegvesenet til å bruke 
kjørelys også ved pnvat 
kjøring. Det er laget en 
del informasjonsmateriell 
1 samband med kjørelys
aksjonen. For å være 
skikkelig orientert om ak
sjonen som vi alle er med 
på, og for a kunne spre 
opplysning videre, vil alle 
1 vegvesenet i Hordaland 
få t!lsendt en mforma
sionsbrosJyre og opplys
nmgs-/pammnmgs
materiell til a plasere pa 
bilen. Den ene er til a 
sette 1 vinduet for a 
minne andre trafikanter 
om lysbruken. den andre 
er til a sette pa dashbor 
det, for a rmnne seg selv 
om lyset 1 det man skal til 
a kJøre Bruk materiellet 
du far1 Du og alle ansatte 
1 vegvesenet har et an 
svar· for a spre inforrna 
sion videre til andre 
du gJør det 1 tr,1fikks1k 
kPrhetens tieneste· 

l{onkurranse 
mellom fylkene 

Aksjon Kjørelys er årets store kampanje fra vegdirektora
tets side. Et stort apparat er satt i gang for å motivere så 
mange som mulig til å bruke kjørelys hele døgnet -hele 
året. Noen har kanskje allerede hørt innslag i radioens P2 
eller sett «spots» i fjernsynet omkring dette emnet. Politi,
Trygg Trafikk og andre instanser er involvert. 

Aksjonen vil selvsagt bli fulgt opp av ulike kontroller og 
tellinger. En del av dette skjer på rent faglig grunnlag, men 
det er samtidig lagt opp til en konkurranse mellom fylkene 
om å oppnå prosentvis best resultat i lysbruk 

Hver måned fra apnl til september, aller helst 1 fint vær 
skal antall lysbrukere telles i løpet av en formiddagstime: 
Hver måned blu resultatet oppsummert 1 P 2, som skal følge 
konkurransen gJennom sommerhalvaret. Med andre ord _ 
vi må gjøre vårt til å få et bra resultat for Hordaland1 

Sørg for at naboen husker lyset ogsa -målet er å redu
sere ulykkestallet 1 fylket vårt1 

I tillegg til egeninnsatsen innen vegvesenet vil vi dele ut 
bros1yrer til alle kunder ved brlt1lsynet og ved utekontroller, 
vi vil sende matenell til alle kjøreskoler, til busselskap og 
ferieselskap og selvsagt til alle vegstasjoner og andre ste
der der publikum henvender seg B1ltilsynet vil delta ved 
Automobilbransjens forenings utst1llmg i Bergenshallen 1 

april, og her vil det selvsagt bli lagt vekt på Aksjon KJøre
lys. 

* Arbeidsmiljøspalten ...
Forts. fra side 25 

(mot 420 1 1982). De tapte ar
beidsdagene fordeler seg pa 
prosessene som følger· 

Manuell løfting ...................... . ................ 402 dager 8 skader 
Maskmell løfting ........ . ....... ...... .............. ... 92 dager 3 skader 
Reparasjon/montering ..... ........... ... 102 dager 9 skader 
Rensk/sikrmgsarbe1d . ................................ 281 dager 5 skader 
Forskaling ... .......... ............ ........ ............ .  104 dager 7 skader 
Bonng ...... .... ... ................... ...... ... .. ... ..... ... 62 dager 6 skader 
Lading/sprenging................... . .. . . .. .... .. . . . . . . I 04 dager 2 skader 
Skogrydding . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . l O I dager 7 skader 
Sve1smg.. . . . . . . . . . . . . . . . . 11 dager l skade 
Diverse... ......... ... ......... . ....... . 56 dager 7 skader 

Skadene fordeler seg slik elter alder 

Under 20 ar 
21-30 ar

31-40 ar
4 l-50 ar 
51 -60ar 

Over 60 ar 

2 skadde 
7 skadde 

17 skadde 
14 skadde 
l l skadde 
4 skadde 

Skc1derneldmqene er ul dels 
svært manqelfullt utfylt og lI1 
11eholder heilei ikke rubnkker for a kunne gi opplysninger 
nok 111 a kur111f-" vuidere arsa 
kellE:--
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Bjørn Fjæra. oppsynsmann,
vegsentralen 

Lars Chr. M. Gundersen, ingeniør,
vikar, grunnseksjonen 

Mant Eidsnes Rogne, ingeniør, 
engasjement, planavdelinga 

Vigdis T. Jensen, kontorassistent, 
engas1ement, rekneskapsavdehnga

Ase Koslowski, økonomisk 
sakshandsamar. engasjement 

Marit Kaldefoss Nesheim, 
kontorassistent, vikar, biltilsynet

Slutta: 

Kontorassistent Monica Sjøstrøm
Kontorassistent Borghild Lekve 

Gunnar Kråkenes er bhtt vegmeister i 
Bergensområdet, førebels for e1tt år.

Rolf Henning Myrmel er blitt 
oppsynsmann, vikar, anlegg 

John Malvin Tveit er blitt oppsynsmann,
vikar, anlegg 

Irene Skrugstad, kontorassistent, 
fellestenesta/sentralbord, er attende
etter permisjon 

Gunn Nordvik, kontorassistent, 
rekneskapsavdelinga, er attende
etter permisjon 

Kari Skaathun, adm. sekretær 
maskinavdelinga, er attende etter
permisjon 

Nye pensjonistar: 

/ I Vi gratulerer:
60 år: 

Aksel Slåke, Matre 
Nils J. Hagesæter, Hjelmås
Lars J. Røsseland, Årland 
Nils Myrlid, Torsnes 

50 år: 

6 4 24
17.4 24
18.5.24
12.6.24

Johannes Eliassen, Hop 1.4.34
Viking Tvedte, Oppheim 27.4.34
Einar Berge Ydda!, Nordtveitgrend 

Arne Kvinnesland, Ølen
Ask1ell Vike, Vikanes 
Nils Aspenes, Årland 

28.4.34
8.5.34

14.5.34
27.5.34
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___ __, I Takk for blomster

Sverre Håvardsholm, F ørde -

Imidlertid synes det ikke 
som det er tekniske mangler 
ved utstyret som kan være 
årsak til ulykkene. 
Derimot synes det som gliing 
og fall på glatt underlag, 
uoppmerksomhet og liten om
tanke for arbeidsstilling er 
årsak til at ulykkene har 
skjedd. Trolig vurderes sjelden 

Sykefravær 1983 

Ellef Kvalvågnes, Sveio 
Kurt Langeland, Stamneshella
Alfred H. Lauvskar, Årland 
Harald Lauvås, Lindås 
Arne Mathiassen, Kolltveit 
Magnus Nytveit, Indre Arna
Trygve Skulstad, Urangsvåg
G1ert Sørtve1t, Baldersheim 
John Uglehus. Mundhel!TI 
Asbjørn Urdal, Vikanes 
Halvor Urhaug, Manger 

eller aldri mulighetene for at 
den framgangsmåten som blir 
valgt kan føre til ulykke. 

For å redusere antall skader 
bør det startes en motiverings
kampanje, hvor det oppfordres 
til å tenke over faren for skade 
eller uhell. Ofte kan det være 
nyttig å «passe på hverandre». 
Et annet ledd i dette arbeidet 

Fast tilsatte+ korttidsarbeidere i driften ......................... .. 8,1% 
Ekstraordinært sysselsatte .................................................. . 
Totalt arbeidere i driften ..................................................... . 

Oppsyn ............................................................................... ca. 
Funksjonærer ........................................................................ . 
Totalt sykefravær samtlige ansatte .... .... ......................... .. 

11, 1% 
8,5% 

2,4% 
3,0% 
6,7% 

Hjarteleg takk til arbeidskameratar på
Ostereidet, Vågseidet og Gjervik 
vegstasjon for dei fine blomane eg fekk
på 60-årsdagen. 

Hjalmar Nesse 

Hjarteleg takk for blomsterhelsing på
60-årsdagen. 

Lars B. Bauge 

kan være å gjøre forsøk pa a 
aktivisere verneombudene noe 
mer. 

Ikke 10.000, 
men 1.000 

Vi var nok vel rause av oss 
då vi i førre nummeret av Veg 
i Vest skreiv om lagerkapasite
ten i Rådal. Ersvær har peika 
på at det rette talet er 1 000 
palleplassar V1 bed om orsa
king og vonar med dette at fei
len er retta opp. I alle høve ser 
det rommelege kaldtlageret 
imponerande ut. 
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